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اقتصادی

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اینکه آقای رسول رحمانی  با ارائه دو برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک ثبتی 10600/19- اصلی واقع در بخش یک ثبت قم 
که ذیل ثبت 83487 صفحه 365 دفتر 491 به نام آقای غلامرضا رزقی قمی ثبت و سند مالکیت به شماره مسلسل 028263 صادر و تسلیم گردیده است سپس طی سند 
قطعی 102943 مورخ 1386/02/29 دفتر 6 قم به آقای رسول رحمانی منتقل گردیده است سپس ایشان اعلام نموده که به علت جابجایی سند مالکیت مزبور مفقود گردیده 
است . لذا باستناد تبصره 1 اصلاحی ماده 120 آیین نامه قانون ثبت در 1 نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام 
معامله  باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف 10مدت روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است 

پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف 3400(.
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای علی حیدری و خانم زهرا سیل آبادی با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت مربوط به پلاک ثبتی 10599/95 اصلی واقع در بخش 
یک ثبت قم ذیل ثبت 20461 در صفحه 118 دفتر 154 ثبت و سند صادره بعلت سهل انگاری مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده اند. لذا مراتب 
باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله  
باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف 10مدت روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس 

از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف 3397(.
محمدرضا ادیبان - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

براساس آمار مجموع صادرات غیرنفتی کشور بدون احتساب 
میعانات گازی نیز از حدود 115 میلیارد دلار در دوره دولت 
دهم به نزدیک 140 میلیارد دلار در دولت یازدهم رسید که 
نشان دهنده رشد 21 درصدی آن در سال های اخیر است. 

یکی از مهمترین اهدافی که اقتصاد مقاومتی دنبال می 
کند توسعه صادرات کشور است. صادرات بخش مهمی  از 
اقتصاد کشور است و پیش بینی آن می تواند برای اقتصاد و 
فعالان اقتصادی مهم باشد.در حال حاضر دولت و فعالان 
اقتصادی ملزم به رعایت اقتصاد مقاومتی هستند، یعنی تولید 
باید صادرات محور و درون زا و برون نگر باشد. از این منظر اگر 
قرار است تولیدی صادرات محور ایجاد شود، باید از کیفیت 
و نرخ مناسب و مطلوب و از شرایطی برابر نسبت به رقیبان 

سرسخت خود در دنیا برخوردار باشد.
در دولت یازدهم شاهد توسعه صادرات هستیم، براساس 
آمار مجموع صادرات کالایی با احتساب میعانات گازی در 
دولت دهم نزدیک به 146 میلیارد دلار بود که این میزان 
در دولت یازدهم به حدود 178 میلیارد دلار رسید.این مساله 
نشان از رشد 32 میلیارد دلاری صادرات غیرنفتی در این 
بازه زمانی دارد. همچنین مجموع صادرات غیرنفتی بدون 
احتساب میعانات گازی نیز از حدود 115 میلیارد دلار در 
دوره دولت دهم به نزدیک 140 میلیارد دلار در دولت یازدهم 
رسید که نشان دهنده رشد 21 درصدی با متوسط سالیانه 6 

میلیارد )در مجموع 25 میلیارد دلار( است.
** توسعه صادرات به اروپا 

گزارش ها نشان می دهد که واردات اتحادیه اروپا از ایران در 
4 ماهه نخست 2017 با رشد حدود 5 برابری نسبت به مدت 
مشابه سال قبل به 3 میلیارد و 413 میلیون یورو رسیده 
اقتصادی  اطلاعات  اداره  سوی  از  شده  منتشر  آمار  است. 
اتحادیه اروپا )یورو استات( نشان می دهد مبادلات تجاری 
ایران و 28 عضو این اتحادیه در 4 ماهه نخست سال جاری 

میلادی رشد 127 درصدی داشته است.
براساس این گزارش، مبادلات دو طرف از 2 میلیارد و 870 
میلیون یورو در 4 ماهه نخست 2016 به 6 میلیارد و پانصد 
و پنجاه و هفت میلیون یورو در 4 ماهه نخست امسال رسیده 
است. صادرات اتحادیه اروپا به ایران در ماه های ژانویه تا آوریل 
2017 با رشد 44 درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل 
مواجه شده و به 3 میلیارد و 144 میلیون یورو رسیده است. 
ایران  به  اروپا  اتحادیه  در 4 ماهه نخست 2016 صادرات 
2میلیارد و 17میلیون یورو اعلام شده بود. واردات اتحادیه 
اروپا از ایران نیز در 4 ماهه نخست 2017 با رشد حدود 5 
برابری نسبت به مدت مشابه سال قبل به سه میلیارد و 413 
میلیون یورو رسیده است. در 4 ماهه مشابه سال قبل 717 

میلیون یورو کالا از ایران وارد شده بود. لغو تحریم نفتی و 
از سرگیری خرید نفت ایران علت رشد قابل توجه واردات 

اتحادیه اروپا از ایران در سه ماهه نخست 2017 بوده است.
** توسعه صادرات صنایع معدنی

شاخص  صادرات  وضعیت  آماری،  تحلیل های  اساس  بر 
اقلام عمده گروه معدن و صنایع معدنی طی 12 ماه سال 
95 در قیاس با مدت مشابه سال پیش از آن با رشد 5. 8 
درصدی از لحاظ ارزشی و 3. 39 درصدی از لحاظ وزنی 
همراه بوده است. در این میان کشورهای چین، عراق، امارات 
متحده عربی، ترکیه، ایتالیا، افغانستان، تایوان، عمان، تایلند، 
هند، ترکمنستان، اسپانیا، پاکستان، کره و کویت به ترتیب 
از مهم ترین بازارهای صادراتی مواد معدنی در این سال به 
شمار می روند. وضعیت صادرات مواد معدنی در سال 95 در 
بخش سنگ آهن به رقم 775 میلیون  دلار و به وزن 20 هزار 
و 235 هزارتن رسیده که نسبت به دوره مشابه سال 94، از 
لحاظ ارزشی 48 درصد و از لحاظ وزنی نیز 48 درصد رشد 
را تجربه کرده است. طی این دوره، قیمت جهانی سنگ آهن 
به حداقل 25 دلار و حداکثر 50 دلار رسید که در مقایسه با 
قیمت های سال 94 که حداقل کمتر از 20 دلار و حداکثر 57 
دلار بوده است، از رشد برخوردار و سرمایه گذاری در صنایع 

پایین دستی فولاد در کوتاه مدت برای محقق شدن اهداف 
پیش بینی شده تولید، از مهم  ترین عوامل موثر بر روند کاهش 
خام فروشی است. در سال 95 میزان 372 میلیون دلار به 
وزن 240 هزار تن انواع کاشی و سرامیک، آجر و چینی 
بهداشتی از کشور صادر شده که در مقایسه با مدت مشابه در 
سال 1394 از لحاظ ارزشی با 21 درصد و از لحاظ وزنی با 
5. 9 درصد کاهش همراه شده است که این تفاوت نرخ تغییر 
قیمت و وزن نشان از کاهش چشمگیر قیمت صادراتی است. 
شیشه ساختمانی هم شامل انواع مختلف تخت، چند جداره، 
فلوت و به صورت بلوک و نیز شیشه برای تزئینات داخلی 
است که در سال 1395 به ارزش 1394 میلیون دلار و به 
وزن 432 هزار تن گزارش شده است. این رقم در مقایسه 
با 12 ماه سال 1394، 22 درصد رشد ارزشی و 21 درصد 
رشد وزنی را نشان می دهد. صادرات سنگ کار شده هم در 
دوره مذکور به رقم 122 میلیون دلار و 374 هزار تن رسید 
که در مقایسه با دوره مشابه سال ماقبل از لحاظ ارزشی 41 
درصد و از لحاظ وزنی 44 درصد رشد را نشان می دهد و به 
دلیل غالب بودن تفکر سنتی بر بهره گیری از تکنولوژی مدرن 
و به  روز، بهره وری در صنعت سنگ پایین بوده به گونه  ای 
که هم اکنون در کشور به  طور متوسط از یک تن سنگ خام 

حدود هفت مترمربع سنگ تولید می شود.
** رشد صادرات محصولات پتروشیمی

وضعیت تولید و صادرات محصولات پتروشیمی  و پلیمری 
ایران در طول چهار سال فعالیت دولت یازدهم، رونق گرفته 
است. در سال 1392 ظرفیت تولید محصولات پتروشیمی 
 ایران حدود 56 میلیون و 720 هزار تن بوده که از این میزان 
حدود 40 میلیون و 400 هزار تن محصول تولید شده است. 
درسال 1395 صادرات محصولات پتروشیمی  و پلیمری 
ایران رکورد تازه ای زد. براساس آمار، بیش از 50.6 میلیون 
تن محصول پتروشیمی  در کشور تولید و بیش از 20.39 
میلیون تن آن صادر شد. سهم محصولات پتروشیمی  در 
سبد صادرات غیرنفتی ایران تا پایان سال 1395 به حدود 
21.7 درصد رسید.در مجموع از سال 1392 تا پایان سال 
گذشته با بهره  برداری از طرح های جدید و رفع گلوگاه های 
تولید در مجتمع های موجود نسبت تولید به ظرفیت نصب 
شده روند صعودی داشته است؛ به طوری که به ترتیب از 
سال 92، 93، 94 و 95 سالانه 71 درصد، 78 درصد، 80 
درصد و در نهایت سال گذشته 82 درصد ظرفیت نصب شده 

صنعت پتروشیمی  منجر به تولید شده است. 
** افزایش صادرات فرش ایران

به باور کارشناسان صادرات فرش ایران رشد داشته است. 
برجام بر صادرات فرش دستباف تاثیر غیرقابل انکاری داشته 
است. رونق صادرات فرش دستبافت را می توان مصداق 
بارز اقتصاد مقاومتی دانست. بر اساس آمار سال 1395 
حدود 350میلیون دلار فرش دستباف ایرانی به کشورهای 
مختلف صادر شد که از نظر ارزشی 27 درصد و از نظر 
وزنی 16.5 درصد رشد به ثبت رساند. آمریکا، آلمان، لبنان، 
امارات، پاکستان، ژاپن، انگلیس، قطر، افریقای جنوبی و 
استرالیا 10 مشتری اصلی فرش دستباف ایران در سال 
1395 بودند و امریکا مقام نخست واردات فرش از ایران 
را دارد.همچنین میزان صادرات نساجی طی 12 ماه سال 
1395 نیز نسبت به مدت مشابه سال 94 روند افزایشی 
در پیش گرفته است. براین اساس عملکرد ارزش صادرات 
صادرات  وزنی  عملکرد  و  دلار  میلیون  نساجی 3. 278 
محصول مذکور بالغ بر 5. 98 هزار تن بوده که نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته، 7. 1 درصد از نظر ارزشی و 6. 8 
درصد از نظر وزنی افزایش داشته است.میزان صادرات چرم 
نیز طی 12 ماه سال 1395 از لحاظ ارزش صادرات این 
کالا 3. 61 میلیون دلار و عملکرد وزنی صادرات محصول 
مذکور 1. 8 هزار تن بوده است که نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته 2. 3 درصد از نظر ارزشی و 7. 15 درصد از 

نظر وزنی افزایش داشته است.

رشد 21 درصدی صادرات غیرنفتی در دولت یازدهم 
دور پایانی ساماندهی غیرمجازها

حذف موسسات بزرگ غیر مجاز با ورود چند بانک 
به دنبال وعده اخیر رئیس کل بانک مرکزی برای ساماندهی کلیه موسسات مالی 
طی دو تا سه ماه آینده، به زودی با مشارکت چند بانک فعالیت موسسات بزرگ در 

بازار غیرمتشکل پولی پایان خواهد یافت.
به گزارش ایسنا، ساماندهی موسسات مالی و اعتباری غیرمجاز که بیش از دو دهه 
است که از شکل گیری و فعالیت قدرتمند آنها در بازار غیرمتشکل پولی می گذرد، از 
سال های اخیر با تصویب قانون تنظیم بازار غیرمتشکل پولی و همچنین اختیاراتی 
که برنامه ششم توسعه به بانک مرکزی تفویض کرد با شرایط متفاوتی پیش می رود.

این در حالی است که در دو تا سه سال اخیر تعدادی از موسسات بزرگ اعتباری از 
جمله ثامن الحجج، میزان، مجموعه هشت تعاونی از جمله فرشتگان که تحت فعالیت 
موسسه کاسپین قرار گرفت، ساماندهی شده و فعالیت مستقل و خارج از چارچوب 
آنها در بازار پول پایان یافت. با این حال این ساماندهی هم چندان بی حاشیه نبود و 
با توجه به پیشینه ای که در آنها وجود داشت، باعث ایجاد مسایلی شد به طوری که 
حتی بعد از شکل گیری موسسه اعتباری کاسپین و قرار گرفتن هشت تعاونی غیرمجاز 
در مجموعه آن اکنون تعیین تکلیف این موسسه و سپرده گذاران تعاونی های آن از 

چالش های بانک مرکزی محسوب می شود.
از سویی دیگر همچنان برخی موسسات اعتباری بزرگ با تعداد قابل توجهی 
سپرده گذار در حال فعالیت بودند که در ماه های اخیر ساختار آنها فرو پاشیده و در 
حال حاضر  ساماندهی آنها نیز به یکی از مشکلات حوزه بانکی تبدیل شده و این 
روزها تجمعات سپرده گذاران موسساتی مانند کاسپین، آرمان و حتی ثامن جو و 
فضای سختی را برای شبکه بانکی ایجاد کرده است. اما به دنبال این جریان و با ورود 
دستگاه های قضایی و همچنین مجلس اخیرا سیف- رئیس کل بانک مرکزی- اعلام 
کرد که سعی می کنند حداکثر تا سه ماه آینده کلیه مشکلات مالی را برطرف کنند. 
در حالی حل و فصل مشکلات و معضلات موسسات مالی به شکل جدی تری در 
حال پیگیری است که آخرین اخبار دریافتی از این حکایت دارد که ظاهرا در طرحی 
قرار بر این شده تا چند موسسه بزرگ و فعال در بازار پول به زودی ساماندهی شده 
و مسئولیت و تعهدات آنها به چند بانک محول شود. بر این اساس با اقدامات انجام 
شده، چند بانک مجاز و مورد تایید بانک مرکزی درآینده ای نزدیک مسئولیت امور 
مربوط به چند موسسه را بر عهده خواهند گرفت. واگذاری امور موسسات به بانک ها 
اتفاق جدیدی در شبکه بانکی نیست و در دو سال گذشته موسسه غیرمجاز میزان 
بعد از انحلال به طور کامل به بانک صادرات واگذار شد و این بانک مسئولیت تعهدات 
و سپرده گذاران آن را بر عهده گرفت. در عین حال که در سال گذشته نیز بعد از 
ماجرایی که برای موسسه ثامن الحجج پیش آمد بانک مرکزی با انحلال این موسسه 

اجرای تعهدات آن را از کانال بانک پارسیان پیش برد.

بانک مرکزی اعلام کرد؛

جزئیات تسهیلات پرداختی بانکها در فصل بهار
تسهیلات پرداختی بانک ها به بخش های اقتصادی طی سه ماهه سال1396، مبلغ 
1013.6 هزار میلیارد ریال است که در مقایسه با دوره مشابه سال قبل، معادل 8.5 

درصد افزایش دارد. 
به گزارش بانک مرکزی، بررسی تسهیلات پرداختی در بخش های اقتصادی طی 
سه ماهه سال 1396 نشان می دهد: سهم تسهیلات پرداختی در قالب سرمایه در 
گردش در تمام بخش های اقتصادی طی سه ماهه سال جاری مبلغ 662.8 هزار 
میلیارد ریال )معادل 65.4 درصد کل تسهیلات پرداختی( است که در مقایسه با دوره 
مشابه سال قبل مبلغ 30 هزار میلیارد ریال معادل 4.7 درصد افزایش داشته است. 
سهم تسهیلات پرداختی بابت تأمین سرمایه در گردش بخش صنعت و معدن در سه 
ماهه سال جاری معادل 285.1 هزار میلیارد ریال بوده است که حاکی از تخصیص 
43 درصد از منابع تخصیص یافته به سرمایه درگردش تمام بخش های اقتصادی 
)مبلغ 662.8 هزار میلیارد ریال( است. ملاحظه می شود از 327.7 هزارمیلیارد ریال 
تسهیلات پرداختی در بخش صنعت و معدن معادل 87 درصد آن )مبلغ 285.1 هزار 
میلیارد ریال( در تأمین سرمایه در گردش پرداخت شده که بیانگر توجه و اولویت دهی 
به تأمین منابع برای این بخش توسط بانک ها در سال جاری است.  بر این اساس، 
تعداد 49 هزار و 263 فقره تسهیلات به بخش صنعت و معدن با میانگین پرداختی هر 
فقره 6652 میلیون ریال پرداخت شده که بیشتر از میانگین پرداختی سایر بخش ها 
است. درضمن در بخش خدمات تعداد 784 هزار و 706 فقره تسهیلات با میانگین 
پرداخت هر فقره 527 میلیون ریال پرداخت شده است. شایان ذکر است که همچنان 
باید در تداوم مسیر جاری ملاحظات مربوط به کنترل تورم را نیز در نظر گرفت و 
همواره مراقب قدرت گرفتن پتانسیل تورمی ناشی از فشار تقاضای کل در اقتصاد 
نیز بود. بر این اساس ضروری است به افزایش توان مالی بانک ها از طریق افزایش 
سرمایه و بهبود کفایت سرمایه بانک ها، کاهش تسهیلات غیرجاری و بازگرداندن 
آنها به مسیر صحیح اعتباردهی بانک ها، افزایش بهره وری بانک ها در تامین سرمایه 
در گردش تولیدی، پرهیز از فشارهای مضاعف بر دارایی بانک ها و ترغیب بنگاه های 
تولیدی به سمت بازار سرمایه به عنوان یک ابزار مهم درتامین مالی طرح های اقتصادی 

)ایجادی( توجه ویژه ای کرد.

رئیس اتحادیه صادرکنندگان طلا:

صادرات طلای ایرانی صفر شده است
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان طلا و جواهر گفت: طی سال های 
گذشته صنف ما دچار آسیب های بسیار شده و اکنون صادرات طلا به رقمی نزدیک 
به صفر رسیده است،  درحالیکه تایلند 26 میلیارد دلار و ترکیه حدود 17 میلیارد دلار 
درآمد از طریق صادرات طلا و جواهر دارند. عبدالله محمد ولی در گفت وگو با ایسنا، 
عنوان کرد: طی سال های گذشته هزینه های سربار موجب شده که شرایط تولید طلا 

و جواهر در کشور مناسب نباشد و همکاران ما با 0.1 ظرفیت خود کار کنند.
وی ادامه داد: هزینه های متعددی مانند بیمه و عوارض مختلفی که از سوی 
شهرداری اخذ می شود و همچنین مالیات بر ارزش افزوده و شیوه دریافت آن در 
مجموع شرایطی ایجاد کرده که تولید طلا در کشور گران تمام می شود. بر همین 
اساس عده ای به فکر واردات طلا افتاده و برخی هم سوء استفاده کرده و این کار را به 
شیوه قاچاق انجام می دهند که در نهایت این موضوع هم تاثیرات خاص خود را روی 

فعالیت  صنف ما بر جای گذاشته و موجب می شود در عمل بازار طلا بی رونق شود.
محمد ولی با تاکید بر اینکه هیچ کس قبول ندارد که صنایع و حرفه ها از پرداخت 
مالیات سر باز زنند، گفت: در خصوص مالیات بر ارزش افزوده لازم است در شیوه دریافت 
تغییراتی صورت گیرد تا صنایع بتوانند بار دیگر در شرایط بهبود قرار گیرند. البته می دانیم 
که قانون گذار در شرایط فعلی امکانی برای کاستن از این مالیات ندارد اما امیدواریم که 
با بررسی های مجدد در مجلس و دولت شرایط بهتری در این حوزه حاکم شود، چرا که 
اکنون پرداخت این مالیات موجب شده است هزینه ها به شدت افزایش پیدا کند. رئیس 
اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان طلا و جواهر در ادامه عنوان کرد: ما در حوزه 
طلاسازی صنعتگران خوب و استعدادهای بسیاری داریم اما شرایط برای بهره گیری از 
این استعدادها فراهم نشده و بر همین اساس اکنون در حوزه صادرات طلا رقمی نزدیک 
به صفر داریم، در حالی که کشوری مانند تایلند 26 میلیارد دلار درآمد از طریق صادرات 
جواهر دارد که این آمار در کشوری مانند ترکیه حدود 16 تا 17 میلیارد دلار می شود. وی 
ادامه داد: صنف طلا و جواهر یکی از صدها صنعت کشور است که به شرط بهره مندی از 
حمایت های دولت و همچنین تهیه قوانین مناسب می تواند 350 هزار اشتغال ایجاد کند. 
در حالی که اکنون نیروهای شاغل در این بخش کمتر از 50 هزار نفر بوده و طی این 
سال ها بسیاری از واحدهای تولیدی این صنف کار خود را تعطیل کرده اند.  محمدولی 
در پایان با بیان اینکه در سال گذشته حجم صادرات طلای ایران حدود 20 میلیون دلار 
بوده است، عنوان کرد: اگر این وضعیت بیش از این طولانی شود در حوزه های صادراتی، 
کشورهای دیگر جای ما را گرفته و جبران این وضعیت در آینده دشوار می شود. بر همین 
اساس از مجلس و دولت درخواست داریم در وضعیت دریافت مالیات بر ارزش افزوده 

تجدیدنظر کنند و اجازه ندهند که شرایط تولیدکنندگان داخلی از این دشوارتر شود.

با عبور از روزانه 83 میلیون لیتر

مصرف بنزین به اوج خود رسید
معاون شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران با بیان اینکه مصرف بنزین 
در ایران به بیش از 83 میلیون لیتر رسیده است، اظهار کرد: با وجود اینکه مصرف 

بنزین در کشور به پیک خود رسیده، مشکلی در تامین بنزین وجود ندارد.
شاهرخ خسروانی در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر اینکه درمورد میزان ذخیره بنزین 
در کشور نمی توان آمار دقیقی ارائه کرد، افزود: متوسط میزان مصرف بنزین در کشور 
بعد از ماه مبارک رمضان به بیش از 83 میلیون لیتر رسیده و کاهش هم پیدا نمی کند 
که یک امر غیرعادی است. پیش بینی افزایش مصرف در حد پنج درصد بود که در 
حال حاضر به بالای 9 درصد رسیده است. وی درمورد دلیل اصلی افزایش مصرف 
بنزین در کشور توضیح داد: یکی از دلایل افزایش میزان ومصرف بنزین در کشور، 
تولید بیش از اندازه خودرو است و این که مردم می توانند به راحتی صاحب ماشین 
شوند. معاون شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران با تاکید بر اینکه مصرف 
بنزین بسیار غیرعادی شده است، تصریح کرد: در کشور 37 منطقه پخش وجود دارد 

که ذخایر بنزین در این منطقه ها بر اساس تمرکز مصرف مدیریت می شوند. 

بازار نفت و انرژی با مولفه های پیچیده ای روبرو شده 
است؛ برخی کشورها تولید نفت خام خود را افزایش داده 
اند، از طرف دیگر بر میزان مصرف برخی کشورها افزوده 
شده است. ضمن اینکه کشورهای عضو اوپک هم به 
علت توافق بر سر کاهش تولید تلاش می کنند تا در 
این بازار پرنوسان قیمت ها را ثابت و در حد امکان رو 

به رشد نگاه دارند. 
با وجود توافق کشورهای تولید کننده نفت خام برای 
کاهش عرضه به بازار، در هفته های اخیر میزان عرضه 
نفت از تقاضا پیشی گرفت و قیمت جهانی نفت برخلاف 

انتظارها بهبود نیافت و حتی روند کاهشی پیدا کرد.
**اوپک و بازار نفت

بازار نفت روزهای پرچالشی را تجربه می کند و با 
وجودی که افزایش تولید را در عمل شاهد است، پیش 
بینی ها حاکی از افزایش تقاضا در آینده نزدیک است . 
میانگین قیمت های جهانی هر بشکه نفت در چند روز 
گذشته حدود 46 دلار بود. قیمت سبد نفت خام اوپک 
هم در هفته گذشته 45.66 دلار اعلام شد که نسبت به 

هفته پیش از آن کاهش نشان می دهد.
آژانس بین المللی انرژی در بررسی سالانه میزان تقاضا 
برای نفت پیش بینی کرده بود در فصل نخست سال 
2017 افزایش یک میلیون بشکه ای و برای فصل دوم 
بازار با افزایش 1.5 میلیون بشکه ای تقاضا روبرو خواهد 
شد. تارنمای شبکه تلویزیونی سی.ان.بی.سی آمریکا 
نوشت قیمت نفت خام در ایالات متحده در هفته گذشته 
افزایش پیدا کرد و به 46.54 دلار رسید. امیدواری به 
افزایش تقاضا در آینده باعث شد قیمت نفت برنت و 
وست تگزاس در بازار آمریکا بین 1 تا 1.1 درصد نسبت 

به هفته پیش افزایش یافت. 
تارنمای Market Realist در تحلیل تحولات بازار نفت 
نوشت بر پایه گزارش های ماهانه اوپک، این سازمان 
در ماه ژوئن 32.6 میلیون بشکه نفت خام تولید کرد. 
این میزان تولید بالاتر از سقف توافق شده در نوامبر 
سال 2016 بود. بر اساس توافقی که بعدها تمدید شد 
اعضای این سازمان حداکثر تولید خود را 32.5 میلیون 
بشکه تعیین کردند. در ماه ژوئن سه کشور لیبی، عراق 
و نیجریه 400 هزار بشکه به تولید اوپک اضافه کردند. 
با این حال تارنمای World Oil اعتقاد دارد مهمترین 
نگرانی شرکت های نفتی افزایش تقاضا برای نفت است. 
گرچه تولید نفت در نیجریه افزایش یافت اما اختلال در 
یکی از خطوط انتقال نفت موجب تنش در بازار شد و 
به همین دلیل قیمت ها روند افزایشی داشتند. البته از 
دلایل دیگر افزایش قیمت، افزایش تقاضا و واردات نفت 
از سوی اقتصادهای بزرگ بوده است. بنابر آمار آژانس 
بین المللی انرژی، میزان واردات نفت چین در شش 
ماه نخست سال 2017 نسبت به مدت مشابه در سال 
گذشته 13.8 درصد افزایش داشت و به 212 میلیون 
تن رسید.این آژانس همچنین در مورد افزایش تدریجی 
میزان تقاضای بازار به نقل از تحلیلگران در »کامرز بانک« 
آورده است کاهش ذخایر نفت خام کشورهای توسعه 
یافته هم ادامه خواهد داشت ضمن اینکه اوپک نیز نمی 
خواهد به نحو چشمگیری بر میزان تولید و عرضه به بازار 
اضافه کند.به نوشته تارنمای اویل پرایس یکی از دلایل 
بهبود بازار نفت با وجود افزایش تولید، بالاتر رفتن تقاضا 

از سوی هند و چین بوده است. آمار وزارت نفت هند 
نشان می دهد در ماه ژوئن، ادامه رشد اقتصادی دعلی 
نو موجب شده است تا تقاضا بالاتر برود. به عنوان نمونه 
میزان مصرف نفت گاز که سهم مهمی را در حرکت 
صنایع این کشور ایفا می کند نسبت به سال گذشته 
6.5 میلیون بشکه افزایش داشته است.در این کشور 
تقاضا برای بنزین 12 درصد و برای گاز مایع 16 درصد 

افزایش داشت.
**موانع بی ثبات ساز بازار انرژی 

گرچه اقدامات هماهنگی میان صادرکنندگان نفت 
خام در زمینه ثبات و بهبود بازار نفت صورت گرفته اما 
این هماهنگی نتوانست نتیجه مورد نظر مجریان را به 
دنبال داشته باشد. توافق کاهش تولید اوپک تنها از بدتر 

شدن اوضاع بازار نفت پیشگیری کرد.
این امر به دلایل گوناگون حادث شده است. نخست 
اینکه برخی اعضای اوپک به توافق کاهش تولید پایبند 
نیستند و تولید آن ها به فراتر از سقف تعیین شده رسید. 
از طرف دیگر افزایش تدریجی قیمت نفت موجب شد تا 
تولیدکنندگان نفت های غیرمتعارف )شیل( به ویژه در 
آمریکا جانی دوباره پیدا کنند. فعالیت این شرکت های 
نفتی در صورتی صرفه اقتصادی را دارد که قیمت های 
فروش به حد قابل قبولی برسد. گویا تثبیت قیمت های 
نفت بین 45 تا 50 دلار برای تحرک برخی حوزه های 

تولید نفت شیل دارای توجیه شده است. 
در زمینه مولفه اول تحلیل گران و رسانه های خارجی 
آورده اند: آژانس بین المللی انرژی با بررسی روندها اعلام 
کرد تولید نفت خام اوپک در ماه ژوئن 340 هزار بشکه 
افزایش یافت و به 32.6 میلیون بشکه رسید که بالاترین 
میزان در سال 2017 است. سال گذشته تلاش ها برای 
ایجاد موازنه در بازار نفت منجر به تعیین سقف تولید 
برای هر کشور شد اما لیبی و نیجریه به دلیل مسائل 
داخلی، از این توافق کنار گذاشته شدند. این دو کشور 
نسبت به نوامبر سال گذشته )که توافق کاهش به دست 
آمد( اکنون روزانه 700 هزار بشکه نفت خام بیشتری را 

تولید می کنند.تارنمای خبرگزاری سی.ان.ان در مورد 
پایبندی کشورهای صادرکننده نفت به توافق کاهش 
تولید نوشت میزان اجرای توافق توسط کشورها در کل 
حدود 78 درصد بوده است که نسبت به 95 درصد ماه 
می کاهش داشته است. این میزان پایین ترین میزان 
پایبندی به توافق از ابتدای سال جاری میلادی بوده 
است. تنها کشورهای عربستان سعودی، گینه و آنگولا 
به طور کامل این توافق را به اجرا در آوردند اما برخی 

تولیدکنندگان تعهد خود را کامل اجرا نمی کنند.
تارنمای بلومبرگ در ارتباط با میزان پایبندی کشورها 
نوشت: اگرچه اوپک برخی کشورها را از کاهش تولید 
مستثنی کرد اما عراق که دومین تولید کننده بزرگ 
نفت در این کارتل است خواستار شرایط مشابه با این دو 
کشور شد. عراق در ماه گذشته بدترین میزان تبعیت از 
توافق کاهش تولید را در میان کشورهای امضاکننده این 
توافق داشت. عراق در ماه ژوئن تنها 29 درصد از تعهد 
کاهش تولید را اجرایی کرد.این کشور حوزه خلیج فارس 
اعتقاد دارد برای بازسازی اقتصاد خود که در حال جنگ 
با داعش است باید اقدامی را انجام دهد.از طرف دیگر 
علاوه بر افزایش تولید در اوپک، تولیدکنندگان غیراوپک 
نیز افزایش تولید داشته اند. ایالات متحده تولید نفت 
خود را به 9.4 میلیون بشکه در روز رساند که بالاترین 
میزان تولید از اوت سال 2015 تاکنون است. افزایش 
تولید نفت شیل از سوی ایالات متحده هم باعث فشار 
بر اوپک و توافق آن ها شده است. تحلیلگران بازار انرژی 
هشدار داده اند اگر اقدامی از سوی کشورهای تولیدکننده 
و صادرکننده صورت نگیرد افزایش عرضه باعث خواهد 
شد تا به زودی قیمت نفت خام به کمتر از 40 دلار در 
هر بشکه برسد.تعداد چاه های نفت در ایالات متحده 
اکنون نسبت به سال گذشته میلادی دوبرابر شده اند. 
هفته گذشته بر تعداد چاه های نفت فعال در آمریکا 
افزوده شد و به 765 حلقه رسید.پیش بینی می شود 
تولید نفت خام آمریکا هم در سال آینده نسبت به امسال 

780 هزار بشکه در روز رشد داشته باشد. 

بازار نفت در دوراهی عرضه و تقاضا 
نعمت زاده: 

دیدگاه رقابت بخش دولتی با خصوصی را 
کنار بگذاریم 

انقلاب، دولت و مجلس  وزیر صنعت، معدن وتجارت گفت: نظر رهبر معظم 
واگذاری کارها به مردم است باید بخش دولتی مکمل بخش خصوصی باشد و دیدگاه 

رقابت با بخش خصوصی و موازی کاری را کنار بگذاریم. 
محمدرضا نعمت زاده روز دوشنبه در آیین گرامیداشت پنجاهمین سالگرد تاسیس 
سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران در کتابخانه ملی ایران افزود: نظر رهبر معظم 
انقلاب از تشکیل صندوق توسعه ملی این بود که حداقل 25 درصد از درآمد نفتی 

کشور برای توانمندی بخش خصوصی به این صندوق واریز شود. 
وی اطهارداشت: به مدیران توصیه می کنم رسالت و وظیفه اصلی خود را فراموش 
نکنند و عذر قانون و تبصره نیاورند چرا که قوانین برای انجام وظیفه است نه مانعی 

برای انجام وظیفه.
وزیر صنعت بیان کرد: در سال 1393 ، 35 مورد از مصوبات دولت دهم را که 
مانع کسب و کار بود را در دولت اصلاح یا لغو کردیم و همچنین قوانینی که نیاز به 

بازنگری داشت را به مجلس شورای اسلامی ارسال کردیم. 
وی تاکید کرد: علاوه بر توانمندسازی در بخش صنعت باید مدیران به مقوله 
آموزش و تربیت افراد نیز توجه ویژه ای داشته باشند و سازمان گسترش و نوسازی 

صنایع نیز باید به این مهم توجه کنند.
وی با گلایه از رسانه ها گفت: بنده معتقدم وقتی مدیران ما در مواردی بلد نیستند، 
از مدیران خارجی آموزش های لازم را دریافت کنند که این موضوع مورد انتقاد 

رسانه ها و افراد مختلف قرار گرفت.
نعمت زاده ادامه داد: البته بنده نیز معتقدم که صنعت را باید از درون درست کنیم 

و در مواردی که اطلاعات کافی نداریم با ارتباط مناسب دریافت کنیم. 
وی در پایان سخنان خود گفت: متاسفانه در سال های اخیر چهره صنعتی و 
اقتصادی سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران )ایدرو( سیاسی شده است که 
در نتیجه ما شاهد هستیم که با تغییر مسئولان و نظرات مختلف مدیران نیز تغییر 

کردند و در سالهای اخیر 18 مدیر در این سازمان جابه جا شده اند.
در پایان این مراسم از منوچهر سمیعی پور، سید مصطفی هاشمی طبا، بهزاد 
نبوی، سیدابوالحسن خاموشی، اکبر ترکان، احمد قلعه بانی، مجید هدایت، سید رضا 
نوروززاده، شافعی و مفیدی مدیران سابق سازمان گسترش و توسعه نوسازی تجلیل 

و تمبر یادبود این سازمان نیز رونمایی شد.

وزیر ارتباطات اعلام کرد

هیچ تعرفه ای را افزایش نمی دهیم
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در پاسخ به سوالی مبنی بر تغییر تعرفه های 
شرکت مخابرات ایران گفت: ما تعرفه ای را نه برای تلفن، نه برای اینترنت و نه موبایل 

افزایش نخواهیم داد و سیاست ما کاهش تعرفه است. 
محمود واعظی دیروز در حاشیه افتتاح پروژه های شرکت مخابرات ایران در راستای 
شبکه ملی اطلاعات، با بیان این که پرداخت و خدمات ارزش افزوده در شبکه های 
اجتماعی خارجی را ممنوع کردیم، اظهار کرد: در مقابل اگر شبکه های اجتماعی 
داخلی سه میلیون کاربر داشته باشند، به آنها امتیاز تبلیغ می دهیم و اگر به پنج 

میلیون کاربر برسند هم امکان پرداخت و حمایت های دیگر را خواهند داشت.
با اشاره به لزوم اقتصادی شدن شبکه های  ارتباطات و فناوری اطلاعات  وزیر 
اجتماعی داخلی، تاکید کرد: اگر کوچک ترین امتیازی در راستای خدمات ارزش 
پا  داخلی  اجتماعی  شبکه های  بدهیم  خارجی  اجتماعی  شبکه های  به  افزوده 

نمی گیرند.
وی در ادامه با اشاره به حمایت از شبکه های اجتماعی داخلی برای خدمات ارزش 
افزوده، اظهار کرد: هدف نهایی ما این است که در کشور تمامی فعل و انفعالات 
مالی، تبلیغاتی و ارزش افزوده در بستر شبکه های اجتماعی داخلی انجام شود، زیرا 
اگر کوچک ترین امتیازی به شبکه های اجتماعی خارجی دهیم شبکه های اجتماعی 

داخلی پا نخواهند گرفت.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان این که شبکه های اجتماعی داخلی باید 
اقتصادی شوند، خاطر نشان کرد: در هیچ کجای دنیا دولت به ساختن شبکه های 
اجتماعی اقدام نمی کند بلکه بخش های خصوصی و شرکت های دانش بنیان و 
دانشگاه ها اقدام به این کار می کنند. پرداخت در شبکه های اجتماعی خارجی از چهار 
سال پیش ممنوع شده است. وی در پاسخ به نحوه ی تغییر اینترنت ثابت از حجمی 
به نامحدود بیان کرد: اگر اینترنت بخواهد نامحدود شود، تقاضا زیاد خواهد شد و 
ممکن است شبکه انتقال کشور نیاز به توسعه داشته باشد به همین دلیل شرکت 
مخابرات ایران با شرکت ارتباطات زیرساخت جلسه ای داشتند و برنامه ریزی هایی 

کردند که ما براساس آن تصمیم گیری خواهیم کرد.
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کرانچار به آرزوهایش نرسید

 سپاهان مدعی یا بحرانی؟
هرچند برخی کارشناسان، تیم فوتبال سپاهان را هم به عنوان یکی از مدعیان 
قهرمانی لیگ هفدهم قلمداد می کنند اما این تیم عملکرد خوبی در نقل و انتقالات 

نداشته است.
با انتخاب زلاتکو کرانچار با کارنامه فوق العاده ای که دارد سپاهان خیلی ها در 
اصفهان و البته در کل کشور را امیدوار کرد که روزهای معمولی بودن این تیم تمام 
شده و روزهای بهتری در راه است و طوفان زرد دوباره همان سپاهانی می شود که 

همیشه به عنوان یک قطب اثرگذار در دو دهه اخیر حضور داشت.
در واقع انتخاب اولیه فوق العاده بود اما در ادامه سپاهان نتوانست در نقل و انتقالات 
ابزاری را که برای کورس قهرمانی لازم هستند را به کرانچار واگذار کند. سپاهان که 
نگاه ها را به خود جلب کرده بود خیلی زود حاج صفی مهمترین مهره خودش را از 
دست داد. جباروف را هم به استقلال باخت، شجاع خلیل زاده را هم به پرسپولیس 

واگذار کرد تا دوباره نگاه ها به سوی قرمز و آبی پایتخت بچرخد.
مصدومان و بلاتکلیف ها

در ادامه سپاهان با مصدومیت بهترین خرید خودش مواجه شد تا کرانچار سرگیجه 
بگیرد. آنها سعید آقایی را مصدوم می بینند و البته که درجه مصدومیت این بازیکن 
هنوز مشخص نیست اما وقتی این مصدومیت در کنار مصدومیت مسعود حسن زاده 
قرار می گیرد  و وضعیت مروان حسین هم اصلا مشخص نیست باید برای کرانچار 
و سپاهان نگران بود. نه آنقدر نگران که این تیم را بحران زده بدانیم اما آنقدر نگران 
که باز هم در کورس قهرمانی نباشد و یک تیم معمولی باشد که کسی با آن کاری 
ندارد. سپاهانی ها یک مدافع برزیلی هم گرفته اند که باید دید می تواند مثل شجاع 
برای سپاهان کار کند یا نه اما به هر حال باید تاکید کرد که کرانچار تا این لحظه به 
آرزوهایش در سپاهان نرسیده است و آنچه دارد بازیکنانی جوان و احتمالا با پتانسیل 
است. این را هم فراموش نکنید که ساسان انصاری هم در دو هفته ابتدایی لیگ با 
سپاهان نخواهد بود و البته وضعیت مهدی شریفی هم مشخص نیست و بعید است 

که این بازیکن هم بتواند تا نیم فصل در کنار سپاهانی ها باشد.
ظرفیت کرانچار و جوان ها

کرانچار در روزهای آخر لیگ سال گذشته آمار فوق العاده ای را از خود در سپاهان 
به جا گذاشت و در هفت بازی آخر لیگ قهرمان شد اما حالا معلوم نیست با چه 
سپاهانی طرف هستیم، سپاهانی که از بازیکنانی معمولی  ظرفیت بالاتری را بازی می 
گیرد یا سپاهانی که در ادامه طی روزهای آینده از معمولی بودن به سمت یک مدعی 

قهرمانی حرکت می کند؟
به هر حال امروز با این ابزار شاید نتوان این تیم را در کورس قهرمانی دانست مگر 

اینکه کرانچار و بازیکنان ظرفیتی بالاتر از اندازه از خود نشان دهند.

200 هزار یورو به بدهی ها افزوده شد؛

پرسپولیس رکورددار بی توجهی به تعهدات 
بین المللی

مان پرونده جدیدی را به مجموعه پرونده های بی توجهی این باشگاه به تعهدات 
بین المللی اش افزود و حالا بدهی هایش هم افزایش یافت.

جریمه دویست هزار یورویی برای پرسپولیسی که پرونده های بسیار زیادی در 
دادگاه »کاس« و فیفا در جریان دارد و هر لحظه ممکن است یکی از آنها به جریان 
بیفتد مبلغ بسیار زیادی است. با این وجود حتما باشگاه پرسپولیس معادلاتی را برای 
خود از منظر مالی حل کرده که قید چند میلیارد درآمدزایی از دربی را زده و حاضر 

شده در سوپر جامی شرکت کند که احتمالا درآمدزایی خاصی برایش ندارد.
یازده پرونده شکایت برای پرسپولیس

با این وجود اما بحث ما اصلا این نیست، موضوع بیشتر از موضوع های مالی وفای 
به عهد است و احترام به قراردادها و امضاها. پرسپولیس با 11 پرونده جاری در فیفا 
به عنوان متشاکی رکورددار شکایت های بین المللی است. مانوئل ژوزه، لوئیس پدرو، 
آنتونس،اسکار ادواردو، مامادوتال، سکوبرت، ولاتکو، سپانوویچ و تیاگو آلوز افرادی 
هستند که از پرسپولیس به فیفا شکایت کرده و این شکایت ها به این باشگاه ارجاع 

شده است.
 البته مسئول حقوقی باشگاه پرسپولیس با  مسئول امور بین الملل فیفا و شورای 
حل اختلاف سه یا چهار پرونده را حل کردند اما مبحث اصلی این است که هم 
پرسپولیس و هم استقلال و تراکتور سازی و البته 19 باشگاه در کشور به امضاهای 
خود وفادار نمی مانند )سهم پرسپولیس بیشتر از دیگران است( و از نظر بین المللی 

شرایط خوبی ندارند.
موضوع فقط برای پرسپولیس البته بازیکن و مربی نیست. آنها  10 سال قبل هم با 
شرکت آلفا معامله کردند و قرار شد با استقلال در آمریکا دربی برگزار کنند که البته 
آن دیدار هم لغو شد و پرسپولیس و استقلال تا جریمه چند میلیون یورویی هم رفتند 

و البته در دادگاه پیروز شدند اما شرکت  فوق الذکر متحمل هزینه های زیادی شد.
این بار دربی

این بار هم پرسپولیس در واقع دربی آلمان را بر هم زد، آنها ترجیح دادند در 
سوپر جام شرکت کنند که این اصلا بد نیست بلکه آنجای کار غلط است که بدون 
برنامه ریزی برای سوپر جام، پرسپولیس تعهد حضور در آلمان و برگزاری دربی را 
داد و به این ترتیب پای قراردادها را امضا کرد. حالا دویست هزار یورو هم بدهکار 
شده و بدتر از آن اینکه مقابل آلمانها هم خجالت زده شدیم. در واقع باید بیشتر از 
اینها به تعهدات بین المللی خودمان در باشگاه ها پایبند باشیم وگرنه اتفاقاتی مثل 
ژوزه و دربی آلمان و دیگر موارد رخ می دهد و پرسپولیس را به بدهکارترین باشگاه 

ایران مبدل می کند.

بدهکاران محروم می شوند؛

هشدار به استقلال و پرسپولیس برای حضور در 
لیگ قهرمانان آسیا

رییس کمیته حقوقی و تدوین مقررات فدراسیون فوتبال گفت: باشگاه های بدهکار 
حق حضور در لیگ قهرمانان آسیا را ندارند.

احمدرضا براتی با اشاره به حکم AFC درباره اینکه باشگاه های حاضر در فصل جدید 
لیگ قهرمانان آسیا، باید تمام بدهی های خود را پرداخت کنند گفت: چنانچه باشگاهی 
به بازیکن و مربی بدهی داشته باشد، این باشگاه حق حضور در لیگ قهرمانان آسیا 

را نخواهد داشت.
وی افزود: مستندات هم کاملا قانونی است. در ماده 12 باشگاه هایی که خواستار 
مجوز حرفه ای هستند نباید بدهی مالیاتی و بدهی به بازیکنان داشته باشند. AFC  با 
همه فدراسیون های عضو صحبت کرده و تا 31 آگوست این مهلت را داده که باشگاه ها 

ثابت کنند بدهی ها و دیون خود را پرداخت کرده اند.
براتی خاطرنشان کرد: البته راه حل هایی هم وجود دارد. یا باید این بدهی ها پرداخت 
شود یا به نحو دیگری مانند توافق مهلتی برای پرداخت بدهی تعیین شود یا آن را 
ببخشند. برای فدراسیون فوتبال ایران و کنفدراسیون فوتبال آسیا باید محرز شود که 
این بدهی پرداخت شده است. اگر این اتفاق نیفتاد متاسفانه امکان خارج شدن آنها از 
گردونه آسیایی زیاد است و کنفدراسیون فوتبال آسیا در اجرای تصمیمات و قوانین 

خود قاطع عمل می کند.

وثوق احمدی خبر داد:

پرونده مهدی طارمی در فیفا باز است
رییس کمیته تعیین وضعیت بازیکنان و مربیان فدراسیون فوتبال گفت: فسخ یکطرفه 

قرارداد اگر غیرموجه باشد تاوان سنگینی خواهد داشت.
روزبه وثوق احمدی گفت: فسخ یک جانبه قرارداد یک تیغ دو لبه است. درست 
است که فسخ قرارداد بازی بازیکنان مهیا شده اما اگر به محض اینکه بازیکن اعلام 
کند فصل تمام شده و به دلیل دریافت نکردن پول، قراردادش را فسخ کند، باشگاه 
مبدا می تواند شکایت کند که او نمی توانسته طبق قانون این کار را انجام دهد چرا که 
به تعهداتشان عمل کرده اند و در این لحظه بررسی ها انجام می شود و اگر فسخ غیر 

موجه باشد، بازیکن جریمه می شود.
وی افزود: ما نمی توانیم جلوی بازیکن را بگیریم که فسخ نکند تا بررسی ها انجام 
شود. مثال بارز آن هم مهدی طارمی است. او فسخ کرد و برای پرسپولیس هم بازی 
کرد اما کماکان پرونده شکایت ریزه اسپور در فیفا باز است. اگر فسخ کنند و غیر 
موجه باشد غرامت وجود دارد و میزان غرامت به شرایط و سن و سال و پارامترهای 

زیادی بستگی دارد.
وی ادامه داد: کمیته تعیین وضعیت بر اساس آن، رای صادر می کند. اگر فسخ 
قرارداد غیر موجه باشد به محرومیت چهار ماه و شش ماه منجر می شود. باشگاه 
جدید هم چون این بازیکن را تحریک کرده، دعوت می شود و برای این موضوع 
سوال می شود و می تواند تا دو پنجره نقل و انتقالاتی محروم شود. باید خیلی دقت 
کنند که حق فسخ را به هر نحوی استفاده نکنند. ممکن است تاوان سنگینی 

داشته باشد. 

سرمربی تیم والبیال زیر 23 سال ایران 14 بازیکن خود برای حضور در مسابقات 
قهرمانی مردان آسیا را انتخاب کرد.

رقابت های والیبال قهرمانی مردان آسیا از دوم مرداد به میزبانی اندونزی آغاز خواهد 
شد و تیم ملی امید ایران به نمایندگی از کشورمان در نوزدهمین دوره این رقابت ها 

حضور خواهد داشت.
در همین راستا، خوان سیچلو، سرمربی تیم ملی والیبال زیر 23 سال ایران، اسامی 

نهایی 14 بازیکن خود برای حضور در این رقابت ها اعلام کرد.
بازیکنان انتخاب شده از سوی سیچلو برای اعزام به اندونزی به شرح زیر است:

فردین قلعه قوند، اسماعیل مسافر، حمید حمودی، رحمان تقی زاده، مهرداد شیبانی 
مهر، سلیم چپرلی، سهند الله وردیان، امین اسماعیل نژاد، سعید جواهری توانا، علی 

اصغر مجرد، محمد دلیری، جابر اسماعیل پور، رسول آقچه لی، اسماعیل طالبی خامنه.
مهدی نفر )سرپرست(، خوان سیچلو )سرمربی( محمدرضا تندروان، علی فتاحی، 
وحید صادقی )مربیان(، رامین تاج الدین )آنالیزور(، مهدی ابارشی )پزشک( ومحمد 
هادی قاسمی )بدنساز( و عباس نعمتی )فیزیوتراپیست( اعضای کادر فنی تیم ملی زیر 

23 سال ایران در مسابقات قهرمانی مردان آسیا هستند.
نوزدهمین دوره مسابقات والیبال قهرمانی مردان آسیا 2017، از دوم تا دهم مردادماه 

با حضور 16 تیم برتر آسیا در شهر »سورابایا« کشور اندونزی برگزار می شود.
دور مقدماتی این رقابت ها روزهای دوشنبه تا چهارشنبه دوم تا چهارم مردادماه با 24 
مسابقه پیگیری خواهد شد و تیم ملی والیبال زیر 23 سال ایران با هدایت خوان سیچلو 

در مرحله مقدماتی با تیم های چین تایپه، پاکستان

سیچلو ۱۴ بازیکن تیم والیبال امید را معرفی کرد

برومند: 

بازیکنان مدیریت شوند استقلال با اختلاف 
قهرمان می شود

از نگاه دروازه بان پیشین تیم فوتبال استقلال، این تیم در هفدهمین دوره لیگ برتر 
مدعی اصلی قهرمانی است.

پرویز برومند در مورد شرایط فعلی استقلال و بازیکنانی که به این تیم اضافه 
شده اند، به خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم گفت: من معتقدم استقلال در فصل 
جاری تیم خوبی است و از همین حالا نوید قهرمانی استقلال را می دهم. البته ممکن 
است یکسری مشکلات در مدیریت کردن بازیکنان وجود داشته باشد که امیدوارم 
این اتفاق رخ ندهد. به نظر من این بازیکنان باید به خوبی مدیریت شوند و اگر این 
اتفاق بیفتد استقلال با اختلاف قهرمان خواهد شد. من این تیم را مدعی اصلی 

قهرمانی می دانم.
دروازه بان پیشین تیم فوتبال استقلال وی در ادامه افزود: باید حضور فردی مانند  
قریب را در هیئت مدیره استقلال به فال نیک گرفت. امیدوارم در فوتبال ایران چنین 

افرادی همیشه مشغول به کار باشند.
وی راجع به دربی دوستانه تهران که قرار بود در کشور آلمان برگزار شود، اما در 
نهایت لغو شد، خاطرنشان کرد: من دوست دارم چنین بازی هایی برگزار شود، ولی 
اینکه با چه شرایطی این بازی انجام خواهد شد، مهم است. به هر حال پرسپولیس و 
استقلال برای خودشان برند هستند و تیم های سرشناسی محسوب می شوند و نباید 
این طور باشد که بازی این دو تیم به صورت کامل تحت تأثیر تصمیمات اسپانسر 

قرار بگیرد.

کریمی سهمیه بزرگسال است نه زیر 23 سال 

پاسخ منفی سازمان لیگ به درخواست استقلال 
باشگاه استقلال بعد از پرشدن فهرست بزرگسالان خود در پی حل مشکل به وجود 
آمده برای هافبک مهاجم جوان خود بود که پیرو رایزنی های صورت گرفته سازمان لیگ 

آب پاکی را روی دست آنها ریخت.
محسن کریمی به تصور این که همچنان برای لیگ هفدهم نیز به عنوان سهمیه زیر 
23 سال باشگاه استقلال قلمداد می شود قراردادی با این تیم به امضا رساند که بر اساس 
قوانین جدید سنی سازمان لیگ اعلام کرد این بازیکن سهمیه بزرگسال است. خبری که 
معادلات در فهرست نفرات فصل آتی استقلالی ها را به هم ریخت تا آنها به تکاپو افتاده 

و در پی حل مشکل این بازیکن بر بیایند.
بعد از رایزنی و مکاتبات صورت گرفته از سوی استقلالی ها امروز محمودزاده رئیس 
کمیته نقل و انتقالات سازمان لیگ آب پاکی را روی دست این باشگاه تهرانی ریخت 
و به درخواست آبی های پایتخت برای محسن کریمی پاسخ منفی داد. محمودزاده در 

همین ارتباط گفت:» ما به نامه استقلال جواب کتبی دادیم.
 تاریخ های امید و جوانان بر اساس قوانین بین المللی است و باید مشترک باشد. 
این موضوع را فیفا اعلام کرد و ما نمی توانیم تغییر ایجاد کنیم. فدراسیون فوتبال 
چندین سال است این قانون را گذاشته است و ما نمی توانیم تغییری در تاریخ 11 
دی ماه ایجاد کنیم. از همین رو کریمی سهمیه بزرگسال است و نمی تواند زیر 23 

سال قلمداد شود«.
با این تفاسیر می توان پیش بینی کرد با شرایطی که محسن کریمی دارد و تا سه 
ماه آینده مجوز حضور در تمرینات و بازی های رسمی را به خاطر مصدومیت ندارد 
همچنین سهمیه بزرگسال نیز محسوب می شود اولین جداشده استقلالی ها در آستانه 
لیگ هفدهم این بازیکن آینده دار و مستعد باشد تا از جمع دو نفری که منصوریان باید 

قلم قرمز روی نام آنها بکشد، اولین نفر مشخص شود.

انصاری فرد فصل بعد جایی در المپیاکوس ندارد
یک سایت یونانی اعلام کرد کریم انصاری فرد جایی در برنامه های بسنیک هسی، 

سرمربی آلبانیایی المپیاکوس ندارد.
 به نظر می رسد کریم انصاری فرد برای فصل آینده باید به دنبال تیم جدیدی باشد. 
بعد از زمزمه هایی مبنی بر خروج این بازیکن از تیم قهرمان لیگ یونان این بار سایت 
رادیو ورزش یونان نیز درباره وضعیت بازیکن ایرانی، نوشت: بسنیک هسی، سرمربی 
المپیاکوس به دنبال بازیکن دیگری به جای انصاری فرد است و به سران باشگاه اعلام 
کرده است که جانشینی برای این بازیکن ایرانی پیدا کند. به همین خاطر به نظر 
می رسد دیگر جایی برای مهاجم ایرانی در المپیاکوس وجود ندارد و او بعد از نیم فصل 

حضور در این تیم باید به فکر تیم دیگری باشد.
چند تیم از لیگ هلند به شدت به دنبال جذب کریم انصاری فرد هستند و به نظر 

می رسد که او فصل جدید را در لیگ هلند سپری خواهد کرد.

 مسئول سامانه پیامکی پرسپولیس و استقلال به 
نهاد نظارتی احضار شد

یکی از نهادهای نظارتی مسئول سامانه پیامکی و اسپانسر دو باشگاه پرسپولیس و 
استقلال را احضار کرد.

مسئول سامانه پیامکی دو باشگاه استقلال و پرسپولیس از سوی یک نهاد نظارتی 
برای پاره ای از توضیحات در خصوص قرارداد همکاری با این دو باشگاه درباره برخی 

ابهامات احضار شد.
اسپانسر دو باشگاه استقلال و پرسپولیس در حالی فعالیت می کند که در قرارداد 
منعقده ابهامات زیادی وجود دارد و تاکنون گزارشی درباره عملکرد این سامانه پیامکی از 
سوی مسئولان آن اعلام نشده و مشخص نیست میزان درآمد این سامانه چقدر بوده و 

به صورت دقیق چه میزان به پرسپولیس و استقلال کمک شده است.
در عین حال برخی رسانه ها از برخی مسئولان ورزش به عنوان یکی از حامیان اصلی 

این اسپانسر یاد کرده اند که این موضوع رد یا تایید نشده است.

اسپانسر سرخابی  پس از ناکامی در پروژه برگزاری دربی اروپایی به تناقص گویی و نفی 
حرف های خود روی آورده و تلاش می کند همچنان برای فوتبال ایران تعیین تکلیف 

کند و لازم است باید جلوی زیاده خواهی های بیشتر آن گرفته شود.
 می گویند پول، قدرت می آورد. حالا حکایت اسپانسر پرسپولیس و استقلال است که 
با پول مردم درآمد هنگفتی دارد و با این روش قدرت پیدا کرده و تصور می کند می تواند 

برای فوتبال ایران تصمیم بگیرد.
ماجرا از آنجایی آغاز شد که اسپانسر مشترک باشگاه های پرسپولیس و استقلال 

تصمیم گرفت دیدار تدارکاتی و دوستانه ای برگزار کند. هدف از برگزاری این دیدار 
درآمدزایی اعلام شده بود، اما ظاهراً اسپانسر تصور کرده بود به اسم درآمدزایی می تواند 

تمام معادلات فوتبال ایران را رقم بزند.
از پیش اعلام شده بود که دیدار سوپرجام بین پرسپولیس و نفت تهران 30 تیر ماه 
برگزار می شود و اسپانسر هم تاریخ 25 تیر را برای برگزاری دربی اروپایی در آلمان 
انتخاب کرد، اما بعد به بهانه اینکه تا 25 تیر فرصت کافی وجود ندارد و نمی توان 
کارهای درآمدزایی را انجام داد اعلام کرد دربی 31 تیر برگزار خواهد شد آن هم با علم 

به این موضوع که قرار است سوپرجام 30 تیر برگزار شود. اسپانسر که می دانست دیدار 
پرسپولیس و نفت 30 تیر برگزار می شود چرا تاریخ دربی را به خاطر پُر کردن جیب 
خودش از 25 تیر به 31 تیر موکول کرد؟ یعنی فوتبال ایران باید تاوان پُر شدن جیب 

اسپانسر را بدهد و لیگ را با بی نظمی آغاز کند؟
اینکه اسپانسر توانایی هماهنگ کردن بازی در تاریخ 25 تیر را نداشته و اینکه 
نتوانسته کارهای مربوط به درآمدزایی را انجام دهد قطعا نباید باعث شود که برنامه 
فوتبال ایران به هم بریزد اما اسپانسرِ زیاده خواه پایش را در یک کفش کرد که دربی را 
در تاریخ 31 تیر برگزار کند، یعنی یک روز پس از سوپرجام و همزمان با روز جشن 
برترین های فوتبال ایران. جالب اینکه سازمان لیگ هم با این موضوع کنار آمد و قصد 
برگزاری دیدار سوپرجام در تاریخ 4 مرداد و متعاقب آن تغییر زمان دو بازی ابتدایی 
پرسپولیس و نفت را داشت اما ناهماهنگی ها و عدم توانایی لازم در بین اسپانسر برای 

فراهم کردن شرایط بازی همچنان ادامه داشت.
روز گذشته مسئول اسپانسر پرسپولیس و استقلال نشست خبری برگزار کرد و ضمن 
گلایه از صداوسیما گفت که در صورت عدم پخش بازی از تلویزیون ایران، این دیدار از 
شبکه های ماهواره ای پخش می شود، حرفی که مشخص بود از اساس مشکل دارد. این 
فرد در نشست خبری حرف های زیادی زد و از درآمدزایی و شیوه بلیت فروشی سخن 
گفت، اما چون مشخص بود صحبت هایش مبنای درستی ندارد خیلی زود با واکنش 
سازمان لیگ مواجه شد. سازمان لیگ اعلام کرد که بازی سوپرجام در همان تاریخ 30 
تیر برگزار می شود. متعاقب این موضوع باشگاه پرسپولیس نیز به صورت رسمی اعلام 

کرد: »دربی لغو شده و ما خودمان را برای سوپرجام آماده می کنیم«.
پس از این موضوع اسپانسر که تصور می کند، چون پول دارد می تواند برای فوتبال 
ایران تصمیم بگیرد، اعلام کرد دربی در تاریخ 31 تیر برگزار می شود! اسپانسر البته با 
تغییر موضعی عجیب و در حالی که صحبت از پخش این بازی از شبکه های ماهواره ای 
کرده بود اعلام کرد که اگر از حضور تماشاگران نگرانی وجود دارد اسپانسر حاضر است 
بازی بدون حضور تماشاگران پخش شود و در صورتی که تلویزیون حاضر به پخش 
مستقیم این بازی نباشد اسپانسر این بازی را ضبط کرده و سی دی آن را در کشور به 
فروش می رساند! ماجرا خیلی جالب شده است؛ اسپانسر که تا پیش از این می گفت به 
فکر درآمدزایی از راه بلیت فروشی، تبلیغات محیطی و پخش تلویزیونی است به یک باره 
180 درجه تغییر موضع داد و از پخش سی دی بازی ضبط شده و برگزاری بازی بدون 
تماشاگر سخن گفت! گویی دهه 60 است و مردم منتظرند یک بازی برگزار و یک هفته 
بعد تصاویر ضبط شده آن پخش شود! اگر قرار باشد بازی بدون تماشاگر و پخش زنده 
برگزار شود، اسپانسر چگونه می تواند درآمدزایی کند؟ دلیل این تناقض گویی ها چیست 
و چرا اسپانسر حتی حاضر است بازی را بدون تماشاگر و پخش مستقیم برگزار کند؟ 

آیا مسائل دیگری در میان است؟
هر چه هست اینکه اسپانسر سرخابی ها در این چند روز حسابی خودش را مطرح 
و حتی نشست خبری برگزار کرد و شاید این یکی از هدف های اسپانسر بوده باشد، 
اسپانسری که با پول پیامک مردم، به پرسپولیس و استقلال کمک کرده و تصور 
می کند که می تواند برای همه تصمیم بگیرد. لازم است فدراسیون فوتبال و سازمان 
لیگ به عنوان متولیان فوتبال ایران مقابل زیاده خواهی ها و قلدربازی های اسپانسر 
پرسپولیس و استقلال بایستند و اجازه ندهند این اسپانسر با پول مردم خودش را 

همه کاره فوتبال ایران بداند. آنها باید به اسپانسر یاد بدهند از قانون تبعیت کند.

 از بلیت فروشی و پخش زنده تا برگزاری بازی بدون تماشاگر و فروش سی دی!

وقتی اسپانسر پرسپولیس و استقلال به تناقض گویی می افتد

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس تأکید کرد، مهاجم 
ملی پوش این تیم تا زمان دیدار مقابل الاهلی عربستان 
در مرحله یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا به شرایط 

مطلوب خواهد رسید.
برانکو ایوانکوویچ ظهر روز )دوشنبه( پس از بازگشت 
تیمش از اردوی اوکراین، اظهار داشت: ما اردوی مان را 
تمدید نکردیم. همه چیز طبق برنامه بود و شرایطی عالی 
در کمپ دیناموکیف داشتیم. زمین و هتل عالی بودند 

و سه بازی دوستانه کردیم. در این بین تنها اشکال این 
بود که تعداد بازیکنان آن طور که می خواستیم نبود و 
بازیکن کم داشتیم. وی افزود: در مدت زمان اقامت مان 
در اوکراین وحید امیری مشکل کمر درد داشت و منشا 
هم یک کسالت مختصری داشت که این مشکل نیز به 
زودی حل خواهد شد. سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس 
در واکنش به گلایه بازیکنان از فشار تمرینات گفت: خب 
طبیعی است که بازیکنان همیشه از فشار تمرینات گله 
کنند، اما همه آنها عالی کار کردند. من هیچ گلایه ای از 
آنها ندارم، چون همه عالی بودند. همه عالی بودند و باید از 
بازیکنان تشکر کنم و اکنون نیز باید خودمان را به خوبی 

برای بازی با الاهلی آماده کنیم.
برانکو در پاسخ به این سؤال که مهدی طارمی در اواخر 
اردوی اوکراین به تمرینات پرسپولیس اضافه شد و در 
خصوص بازگشت او و آیا از شرایطش رضایت دارد یا 
نه، اظهار داشت: خوشحالم که مهدی برگشت. البته او 
نرفته بود که برگردد. ما، کادرفنی، بازیکنان، باشگاه و همه 
خوشحال هستیم که مهدی به تیم برگشته است. خود 
این بازیکن دوست داشت به فوتبال اروپا برود و این اتفاق 
رخ نداد. طبیعی است حالا که دیرتر به تمرینات آمده، 
کمی برای آمادگی صددرصد نیاز به زمان داشته باشد، 
اما مهم این است که او به مهم ترین بازی ما که دیدار با 
الاهلی است، می رسد. تا آن بازی ما یک ماه زمان داریم.

وی درباره صحبت های متناقضی که مبنی بر برگزاری 
سوپرجام، دربی و تعویق این مسابقات شنیده می شود، 
تصریح کرد: من از جدیدترین اطلاعات خبری ندارم و 
نمی دانم وضعیت مسابقات چگونه است، اما به هر حال 

دیدار سوپر جام و همین طور شروع مقتدرانه در لیگ برتر 
برای ما بسیار مهم است.

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس تصریح کرد: ما امکان 
این را داریم با برتری در سوپرجام یک جام قهرمانی دیگر 
را کسب کنیم و همین طور برگزاری دربی نیز بسیار 
جذاب است، اما دقیقاً نمی دانم در حال حاضر شرایط 

برگزاری این مسابقات چگونه است.
شنیده  که  موضوع  این  طرح  به  واکنش  در  برانکو 
برگزار نشدن  باعث  تبعات شکست در دربی  می شود 
آن شده است، با عصبانیت گفت: چرا این سؤال را از 
من می پرسید و بهتر است برای دستیابی به جواب آن 
از مسئولان باشگاه سؤال کنید. من در حال حاضر از 
این  درباره  جدیدی  اطلاعات  و  شده ام  پیاده  هواپیما 
مسابقات ندارم. »تیم نفت به هم ریخته است. این تیم 
به اندازه کافی بازیکن ندارد و وضعیت ماندن یا رفتن 
کادرفنی آن هم مشخص نیست. با این شرایط آیا بازی 
سوپرجام برگزار خواهد شد یا نه؟«، وی در پاسخ به این 
پرسش نیز خاطر نشان کرد: نمی دانم سوپرجام برگزار 
می شود یا نه، اما طبق قانون باید برگزار شود. من اطلاعی 
ندارم، اما فکر می کنم مشکلاتی وجود دارد. شما بهتر از 

من از مشکلات باخبر هستید.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در مورد زمان دقیق 
حضور بشار رسن، بازیکن عراقی این تیم در تمرینات 
سرخپوشان، خاطرنشان کرد: از این موضوع هم اطلاع 
دقیقی ندارم، اما باشگاه به دنبال وضعیت اوست. این 
بازیکن چند بازی دیگر باید در لیگ عراق انجام بدهد و 

پس از آن به تیم ما اضافه می شود.

 برانکو: 

طارمی نرفته بود که برگردد، او به مهمترین بازی ما می رسد

مهدی زاده: انتقام بازی های کشورهای اسلامی را گرفتم
ملی پوش کاراته پس از کسب عنوان قهرمانی رقابت های قهرمانی آسیا، گفت: 
برای جبران نتیجه  بازی های همبستگی کشورهای اسلامی دو ماه صبر کردم تا 

انتقامم را از حریف ازبک بگیرم.
امیر مهدی زاده در گفت وگو با ایسنا، پس از کسب عنوان قهرمانی در رقابت های 
آسیا، بیان  کرد: دو سال پیش در ژاپن قهرمان شدم و دوست داشتم بار دیگر با 
کسب مدال طلا از عنوان خود دفاع و قهرمانی ام را تکرار کنم. در این دوره چهار 
بازی داشتم که با شکست حریفان توانستم مدال طلا را به دست بیاورم. در بازی 
فینال خود با حریف ازبک رقابت داشتم که در کشورهای اسلامی در یک غفلت 
و در چند ثانیه پایانی نتیجه  را واگذار کردم. او در ادامه  افزود: شکست مقابل 
حریف ازبک باعث شد تا به فینال بازی های همبستگی اسلامی نرسم. این در 
ذهن من باقی ماند و دو ماه صبر کردم تا توانستم در رقابت های قهرمانی آسیا در 
فینال بار دیگر با این حریف رو در رو شوم و او را شکست دهم و انتقام بازی های 

همبستگی را بگیرم. 
مهدی زاده با اشاره به مسئولان وزارت ورزش و جوانان، خاطر نشان کرد: برای 

نخستین بار توانستیم در هر چهار رده سنی در آسیا قهرمان شویم که این افتخار 
بزرگی برای ورزش کشور است و کاراته بار دیگر نشان داد که در رشته های رزمی 
یکی از موفق ترین رشته ها بوده است که از سال 2012 تا به امروز همیشه بر روی 
سکوی آسیا و جهان قرار گرفته است. این نگاه ویژه  مسئولان به کاراته را می طلبد 
که رشته ای مانند کاراته که این قدر خوب می درخشد و قهرمانی های مداوم را به 
دست می آورد باید توجه بیشتری از سوی مسئولان به آن شود. ملی پوش کاراته 
ایران مدال خود را به پسر کوچکش تقدیم و گفت : پسرم حدود پنج ماه دارد که 
از این پنج ماه را چهار ماه در اردوهای تیم   ملی بوده ام که از این بابت هیچ وقت 
نمی توانم خودم را ببخشم، اما من هدفی داشتم که هدف من آینده اوست. خدا را 
شکر که این جا توانستم این مدال را کسب کنم و برایش هدیه ببرم. امیر مهدی 
زاده در پایان با اشاره به رقابت های ورلد گیمز ، خاطر نشان کرد: پس از بازگشت 
به ایران به فاصله چند روز به رقابت های ورلد گیمز اعزام می شویم. چهار نفر از 
ملی پوشان توانستیم سهمیه حضور در این رقابت ها را کسب کنیم و ان شاء الله 

بتوانیم در بازیهای جهانی نیز نتایج خوبی را کسب کنیم.
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ادویه هایی که به جنگ سرطان می روند
اصلاحات سبک زندگی، از جمله ورزش، و یک رژیم غذایی سالم سرشار از میوه ها 
و سبزیجات قوی ترین موانع در برابر سرطان هستند. مطالعات نشان داده اند که برخی 
ترکیبات که در ادویه جات یافت می شوند دارای قدرت مبارزه با سرطان هستند.چه 
فردی نجات یافته از سرطان باشید که در پی پیشگیری از بازگشت بیماری است، یا 
تنها قصد دارید بدن خود را در برابر ابتلا به سرطان محافظت کنید، باید به این نکته 
توجه داشته باشید که ترکیبات گیاهی طبیعی ممکن است کمک حال شما باشند.به 
گزارش گروه سلامت عصر ایران به نقل از "ایزی هلث آپشنز"، دنیای پزشکی توانایی 
ارائه پاسخ به تمامی پرسش ها را ندارد و به عنوان مثال، دانشمندان کالج پزشکی 
آلبرت انیشتین به تازگی دریافتند که بیشتر روش های درمانی رایج برای سرطان 
پستان - که شامل شیمی درمانی پیش از جراحی می شود - به نظر می رسد خطر 
گسترش سرطان را افزایش خواهند داد.اما چگونه می توانیم از خود محافظت کنیم؟ 
اصلاحات سبک زندگی، از جمله ورزش، و یک رژیم غذایی سالم سرشار از میوه ها و 
سبزیجات قوی ترین موانع در برابر سرطان هستند. مطالعات نشان داده اند که برخی 

ترکیبات که در ادویه جات یافت می شوند دارای قدرت مبارزه با سرطان هستند.
زنجبیل

ریشه تند زنجبیل حاوی موادی مانند جینجرول ها، پارادول، و شگاول ها است. این 
ترکیبات خواص آنتی اکسیدانی، ضد التهابی، و ضد عفونی کنندگی ارائه می کنند 
که به طور موثر با سلول های سرطانی مبارزه می کنند.اثرات ضد سرطانی زنجبیل در 
-COX مطالعات بالینی مختلف روی سرطان روده بزرگ نشان داده شده است. آنزیم

1 مسئول گسترش التهاب در دستگاه گوارش است. مصرف ریشه زنجبیل به طور 
طبیعی این آنزیم را مهار می کند.این کاهش التهاب در بدن می تواند به پیشگیری از 
سرطان و همچنین کاهش توانایی مهاجرت سلول های سرطانی موجود کمک کند.

سیر
این ادویه محبوب سرشار از ترکیبات گوگردی است که سیستم ایمنی بدن انسان را 
تقویت می کنند و همچنین از آنتی اکسیدان هایی بهره می برد که از آسیب رادیکال 
های آزاد پیشگیری می کنند.اثرات ضد سرطانی سیر به طور ویژه برای درمان 
سرطان های معده و مری موثر است.یکی از ترکیبات گوگردی موجود در سیر به 
نام دی آلیل دی سولفید نشان داده است که به طور قابل توجهی حضور سلول های 
سرطانی را در دیواره داخلی مری کاهش می دهد. در حضور ترکیبات سیر، سلول 
های سرطانی ضعیف می شوند، قادر به تکثیر موثر نیستند، و در نهایت طی فرآیندی 

به نام آپوپتوز )مرگ سلولی( خود را تخریب می کنند.
زعفران

زعفران دیر زمانی است که برای بهبود رنگ و مزه غذا مورد استفاده قرار می گیرد. 
به واسطه دو ترکیب زیست فعال موجود در زعفران به نام های کروکین و کروکتین، 
این ادویه در پزشکی گیاهی سنتی برای درمان انواع مختلف بیماری ها نیز مورد 
استفاده قرار می گیرد.این ترکیبات دارای توانایی های ضد سرطانی قوی هستند. به 
طور خاص، آنها نشان داده اند که تکثیر سلولی را مهار کرده و آپوپتوز )مرگ سلولی( 
را در سلول های سرطانی تحریک می کنند.به عنوان مثال، سرطان زمانی مرگبار 
می شود که تکثیر کنترل نشده رخ می دهد، زیرا سلول ها تا زمانی که کل بدن را 
فرا بگیرند به تکثیر ادامه می دهند. مطالعات نشان داده اند که ترکیبات موجود در 
زعفران تقسیم سلولی را کند می کنند و شانس بیشتری را برای ریکاوری کلی فراهم 
می آورند.همچنین، اثرات ترکیب کروکین در پیوند با سرطان های سیستم تولید 
مثلی زنان مورد مطالعه قرار گرفته اند. پژوهشگران دریافتند که کروکین تاثیر قابل 
توجهی بر سلول های سرطانی تخمدان دارد، رشد آنها را سرکوب کرده و مهاجرت 

این سلول ها را متوقف می کند.
فلفل سیاه

فلفل سیاه حاوی یک ترکیب آلکالوئیدی به نام پیپرین است که خواص ضد تومور 
دارد.پیپرین در مهار انواع مختلف سلول های سرطانی پروستات موثر عمل می کند. 
این ترکیب گیاهی با مهار چرخه زندگی سلول، کاهش تکثیر، و تحریک مرگ سلول 
سرطانی عمل می کند.همچنین، پیپرین به طور قابل توجهی در سرکوب رشد هم 

تومور وابسته به هورمون و هم تومور مستقل از هورمون خوب عمل می کند.
رزماری

این گیاه دارویی پر استفاده حاوی یک ترکیب طبیعی به نام اسید کارنوزیک است 
که سلول های سرطانی در بدن را وادار به تخریب و نابودی می کند. همچنین، رزماری 
نشان داده است که اثربخشی روش های درمانی سنتی تر سرطان را افزایش می دهد.به 
طور خاص، مطالعات بالینی نشان داده اند که دوزهای قوی از عصاره رزماری به طور قابل 

توجهی اثرات شیمی درمانی در بیماران مبتلا به سرطان پستان را بهبود بخشیده اند.

3 نشانه نیاز به افزایش مصرف کربوهیدارت ها
اگر حتی پس از انجام حرکات ورزشی ساده و کار با وزنه سبک احساس می کنید 
مدت زمان زیادی را در باشگاه مشغول انجام فعالیت های سنگین بوده اید، ممکن 

است به سوخت بیشتری برای انجام کارهای خود نیاز داشته باشید.
هواداران تناسب اندام دیر زمانی است این تئوری را مطرح کرده اند که تمرینات 
قدرتی به همراه یک رژیم غذایی کم کربوهیدارت، ترکیبی است که شما را به سوی 
لاغری سوق می دهد. به گفته کاروین شارپ، نماینده علمی ارشد انجمن ملی قدرت 
و آمادگی آمریکا، مصرف مواد غذایی پر چربی و کمتر از 50 گرم کربوهیدارت در 
روز، به علاوه مصرف متعادل پروتئین - یک رژیم غذایی کتوژنیک - می تواند اتکای 
بدن به چربی برای انرژی را افزایش دهد و از این رو، فرد چربی بیشتری می سوزاند.

اما برای برخی افراد، دنبال کردن یک رژیم غذایی کم کربوهیدارت می تواند نتیجه 
معکوس به همراه داشته باشد. در ادامه برخی علائم که نشان می دهند به مصرف 
کربوهیدارت بیشتر نیاز دارید، ارائه شده اند. در صورت تداوم این علائم به مدت دو 
هفته باید به آرامی میزان مصرف کربوهیدارت خود را افزایش دهید تا مرز مناسب 

شناسایی شود.
خستگی

اگر حتی پس از انجام حرکات ورزشی ساده و کار با وزنه سبک احساس می کنید 
مدت زمان زیادی را در باشگاه مشغول انجام فعالیت های سنگین بوده اید، ممکن 
است به سوخت بیشتری برای انجام کارهای خود نیاز داشته باشید. حدود یک ساعت 
پیش از آغاز تمرینات ورزشی خود یک سیب یا یک موز مصرف کنید. هر دو آنها از 

محتوای فیبر خوبی برخوردار هستند.
سردرد

هنگامی که بدن انسان چربی می سوزاند تا انرژی تولید کند، مولکول هایی به نام 
کتون ها تولید می شوند. این مولکول ها به همراه سدیم از طریق ادرار دفع می شوند، 
که می تواند موجب کم آبی بدن و سردرد شود. برای جبران این شرایط، آب بیشتری 

در طول روز مصرف کنید یا پیش از ورزش یک مکمل ارتقا دهنده سدیم بنوشید.
سرماخوردگی

کربوهیدارت ها در تولید پادتن هایی که با بیماری مبارزه می کنند، نقش دارند. در 
نتیجه، اگر میزان مصرف آنها بیش از اندازه کم باشد - برای بسیاری معادل کمتر از 
100 گرم در روز - ممکن است هر چه بیشتر بیمار شوید. کربوهیدارت های خام مانند 

سیب زمینی شیرین می توانند به حفظ سلامت شما کمک کنند.

لیموترش را با چای نخورید
آبلیمو از نوشیدنی هایی است که مصرف آن همیشه توصیه می شود، زیرا خواص و 
فواید بی شماری برای سلامتی دارد، از جمله کاهش وزن، تقویت دستگاه ایمنی بدن، 
پاک سازی دستگاه گوارش، کم کردن التهابات بدن، افزایش نیروی بدن، تأثیرگذاری 
مثبت بر فرآیند متابولیسم و سوخت و ساز بدن و…اما اگر نکاتی را در مصرف آب 
لیمو در نظر نگیریم، ممکن است ضررهای خطرناکی برایمان داشته باشد. آب لیمو 
از نوشیدنی هایی است که خوردن آن توصیه می شود، زیرا خواص و فواید بی شماری 
برای سلامتی دارد، از جمله کاهش وزن، تقویت دستگاه ایمنی بدن، پاک سازی 
دستگاه گوارش، کم کردن التهابات بدن، افزایش نیروی بدن، تأثیرگذاری مثبت بر 
فرآیند متابولیسم و سوخت و ساز بدن و…اما اگر نکاتی را در مصرف آب لیمو در نظر 

نگیریم، ممکن است مضراتی برایمان داشته باشد.
۱( زیاد از حد آبلیمو مصرف نکنید: اسید موجود در آب لیمو، ممکن است باعث 
از بین رفتن مینای دندان شود. استفاده بیش از اندازه از آب لیمو، باعث خورده شدن 
مینای دندان شده و آن را از بین می برد. به طور کلی زیاده روی در خوردن موادی 
که حاوی اسیدهای خوراکی هستند، دندان ها را در مقابل آب سرد یا گرم حساس 
می کند. اگر دقت کنید متوجه خواهید شد، افرادی که در خوردن آب لیمو زیاده 
روی می کنند برای مثال در خوردن ماده سردی مثل بستنی دچار مشکل می شوند.
۲( آب لیمو را با مایعات داغ نباید مصرف کرد: توصیه می شود، آب لیمو را با 
آب سرد مخلوط کرده و میل کنید، زیرا گرما باعث تسریع واکنش های شیمیایی 
موجود در آب لیمو شده و قدرت مخرب آن را بر روی دندان ها افزایش می دهد. آب 
لیموی طبیعی را با آب سرد مخلوط کنید و از ریختن آن در چای داغ و…بپرهیزید.

۳( بعد از خوردن آب لیمو مسواک نزنید: بعد از خوردن آب لیمو بلافاصله 
مسواک نزنید، زیرا باعث منتشر شدن اسید آب لیمو در دهان می شود و با فشار 
مسواک بر دندان ها مینای دندان آسیب می بیند؛ بنابراین، تا یک ساعت پس از 
مصرف آب لیمو مسواک نزنید و سعی کنید با جویدن یک تکه آدامس یا خوردن 
یک عدد خیار تعادل مواد را به دهان خود بازگردانید. از این روی، بهتر است آب لیمو 

را همراه سالاد مصرف کنید.

علمی و سلامت 
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موبایل های آینده با چشمک زدن کنترل می شوند

عکس هایتان را با هوش مصنوعی گوگل 
ویرایش کنید

موسسه ای تصمیم دارد با استفاده از دوربین های 
مخصوص که در هر ثانیه هزار فریم عکس می گیرند، 
حیات هوشمند را در فضا جستجو کند. این دوربین ها 
در جستجوی کوچکترین بارقه های لیزر فضا را رصد 

می کنند.
هم اکنون عملیات کاوش فضا برای نشانه های حیات 
هوشمند به طور کلی روی جستجو برای سیگنال های 
رادیویی از تمدن های دیگر در کهکشان تمرکز کرده 
است. اما موسسه SETI روش جدیدی در پیش گرفته 
آوری  مشغول جمع  اکنون  که  موسسه  این  است. 
سرمایه است، قصد دارد مجموعه ای از دوربین های 
نظارتی مخصوص بسازد که به طور مداوم کل آسمان 
را به دنبال بارقه های نور لیزرها جستجو می کنند. 
این بارقه ها ممکن است نشانه ای از حیات هوشمند 

در جهان باشند.
برای  مطلوب  استراتژی  گذشته  سال   60 طی 
جستجوی حیات در فضا بررسی سیگنال های رادیویی 
بود. در همین راستا دانشمندان طبق استراتژی معمول، 
به دنبال سیگنال های طولانی مدت و مکرری بودند که 

چند روز یا حتی چندماه به زمین بتابد.
اما این تنها راه برقراری ارتباط در فضا نیست. در 
نظریات عملی می توان با استفاده از لیزر بین دو ستاره 
پیام هایی رد و بدل کرد. به همین دلیل اشعه های 
لیزر را می توان بسیار دقیق و طوری تنظیم کرد که با 
فرکانس های مونوکروماتیک همخوان باشند. این اشعه 
ها می توانند به گرد و غبار و گاز موجود در فضا رسوخ 

کنند.
 همچنین سیگنال های لیزری که به ما می رسند 

ممکن است بسیار کوتاه باشند زیرا آنها با هدف به 
سمت انسان فرستاده نمی شوند. بلکه به طور تصادفی 

به زمین رسیده اند.
همین امر درباره اشعه های رادیویی نیز صادق است 
با این تفاوت که لیزرها می توانند بخش بزرگتری از فضا 

را جستجو کنند.
درهمین راستا موسسه SETI تصمیم دارد با استفاده 
از دوربین های مخصوص مشاهداتی در سراسر جهان 
انجام دهد. این دوربین ها آسمان شب را به طور مداوم 
برای وجود بارقه های لیزری رصد می کنند. این پروژه  
که Laser SETI نام گرفته بارقه های لیزری که حتی 

چند میلیونم یک ثانیه باشد را ردیابی می کنند.
 این دوربین ها می توانند در هر ثانیه هزار فریم 

عکس بگیرند.

جستجوی حیات هوشمند در فضا با دوربین مخصوص

تهیه عکس های زیبا و نفس گیر از مناظر طبیعی دشواری های خاص خود را دارد و 
ویرایش مطلوب این عکس ها هم کار ساده ای نیست.

گوگل با ارتقای فناوری هوش مصنوعی خود برای حل این مشکل دست به کار شده 
تا عکس های طبیعت را بتوان به طور حرفه ای و بدون دخالت انسان ویرایش کرد.

سیستم هوش مصنوعی این شرکت که قابلیت خودآموزی نیز دارد با دریافت تصاویر 
پاناورامای سرویس Street View آنها را مانند یک عکاس و ویرایشگر حرفه ای انسانی 

ویرایش می کند و نتایج این ویرایش ها بسیار چشمگیر و دلنواز بوده اند.
گوگل تعدادی از این عکس ها را که بسیار متنوع هستند، در معرض دید عموم قرار 
داده است و از تعدادی عکاس حرفه ای نیز خواسته تا به کیفیت آنها نمره بدهند. حدود 
40 درصد از عکس هایی که توسط هوش مصنوعی ویرایش شده اند کاملا حرفه ای یا 

نیمه حرفه ای درجه بندی شده اند.
یکی از توانمندی های این سیستم هوش مصنوعی این است که می تواند در هر 
بخش از تصویر تغییرات و تنظیماتی در حد مطلوب و بر مبنای شرایط عکس اعمال 
کند و لذا تغییر شدت نور یا رنگ ها در هر بخش از عکس به طور مستقل از سایر نقاط 
عکس صورت می گیرد و تنها یک دستور کلی برای ارتقای تنظیمات کل عکس اعمال 
نمی شود. این فناوری هوش مصنوعی از انبوهی از فیلترها بر روی هر بخش از عکس 

نیز استفاده می کند.

کاشت میکروسکوپ در مغز برای احیای بینایی و شنوایی

تولید قالب های دینامیکی برای چاپ نیمه رساناها

محققان آلمانی مشغول ساخت نوآوری جدیدی هستند که به کاربران موبایل اجازه 
می دهد با حرکت سر تماس های ورودی را پاسخ دهند. این فناوری در آینده 

شناسایی می کند کاربر چه زمان درحال رانندگی است.
دانشمندان آلمانی مشغول بررسی راه های جدید کنترل موبایل با استفاده از حالات 
سر و صورت هستند. به عبارت دیگر به زودی کاربران موبایل می توانند با حالاتی 

مانند تکان دادن سر، لبخند زدن و چشمک زدن با تلفن همراه خود کار کنند.  
محققان در موسسه فرانهوفر آلمان دستگاهی به نام EarFS ساخته اند که امواج 
ماهیچه ها و هرگونه تغییری در کانال گوش را )که در نتیجه حرکات صورت ایجاد 
می شود( اندازه گیری می کند. به گفته محققان یک هدفون کوچک مخصوص حتی 
کوچکترین حرکات صورت را ردیابی می کند. برای آنکه هدفون مخصوص نسبت به 
حرکات بخش های دیگر بدن )مانند راه رفتن( واکنش نشان ندهد، یک حسگر به 
دستگاه اضافه شده که سیگنال های فضای خارجی را ثبت می کند.  کاربر با کمک 
این دستگاه می تواند تماس های خود را پاسخ دهد یا آنها را رد کند. همچنین به 
موسیقی گوش کند.   علاوه بر آن تلفن های هوشمند با کمک این نوآوری متوجه 
می شوند چه زمان کاربر خسته یا مشغول رانندگی است. حتی اگر کاربر در وضعیت 

تمرکز باشد، می توانند صدای زنگ موبایل را قطع کنند.

بسیاری از افرادی که بینایی یا شنوایی خود را از دست داده اند دوست دارند با ترمیم 
مستقیم چشم و گوش توان دیدن و شنیدن را مجددا به دست آورند.

محققان دانشگاه رایس در آمریکا برای تحقق این آرزو، گام مهمی رو به جلو برداشته اند 

و میکروسکوپ تختی ابداع کرده اند که FlatScope نام گرفته و با کاشت آن در مغز 
عملکرد سلسله اعصاب و یاخته های عصبی تحت کنترل قرار گرفته و امکان تحریک 

آنها فراهم می آید.
با این کار مغز نه تنها می تواند جزییات بیشتری را از محیط اطراف به ثبت برساند، 
بلکه قابلیت درک شیوه پردازش داده های حسی ورودی به مغز نیز برای دانشمندان به 

وجود می آید.
نتیجه این تحول امکان پذیر شدن کنترل این داده ها برای انسان ها خواهد بود و 
دانشمندان در نهایت خواهند توانست حسگرهایی بسازند که اطلاعات را از جهان خارج 

به ذهن انسان ها منتقل کند.
تولید میکروسکوپ FlatScope بخشی از یک ابتکار عمل گسترده تر آژانس دارپا وابسته 
به وزارت دفاع آمریکا است که هدف از اجرای آن تولید یک رابط کاربری عصبی با دقت 

و کیفیت بالا است.
پیشبرد چنین فناوری هایی در نهایت منجر به درک و تفسیر سریع فعالیت یاخته های 
عصبی مغز انسان خواهد شد و حسگرهای مبتنی بر این فناوری می توانند حواس از دست 
رفته در هر انسانی را احیا کنند و لذا افراد نابینا و ناشنوا امید فراوانی به تولید نمونه های 

پیشرفته تری از FlatScope بسته اند.

با  اربانا-شمپین  در  ایلی نوی  دانشگاه  محققان 
ابداع  دینامیکی  قالب های  ایرانی  محقق  همکاری 
کرده اند که برای تولید مواد نیمه رسانای ارگانیک مورد 

نیاز در تولید ابزار الکترونیکی چاپی کاربرد دارند.
از  قالب ها  این  تولید  برای  دانشمندان  تکنیک 
فرآیندی مشابه کانی سازی زیستی استفاده می کند 
که طی آن  استخوان ها و دندان ها شکل می گیرند. این 
تکنیک همچنین در مقایسه با روش های کنونی تولید 

ابزارهای الکترونیکی، دوستدار محیط زیست است.

قالب بندی برای تولید نیمه رساناهای تقریبا کامل و 
افزایش دادن ویژگی های الکترونیکی آن ها و همچنین 
ویژگی های  ایجاد  و  اتم ها  بین   فضابندی  تنظیم 
الکترونیکی بهتر به کار می رود. این قالب ها معمولا به 
آرایش یافتن صحیح اتم های مواد نیمه رسانا)معمولا 
کمک  نیاز  مورد  شکل  به  ژرمانیم(  یا  سیلیکون 

می کنند.
با این حال، این شیوه سنتی برای تولید ابزارهای 
مولکول های  و  دارد  کاربرد  سخت  نانوالکترونیکی 

پلیمری آلی بزرگ تر و بی نظم تر مورد نیاز برای تولید 
ابزارهای الکترونیکی ارتجاعی را نمی توان حول یک 

قالب ثابت آرایش کرد.
در طبیعت، تعدادی از موجودات زنده سازه های 
معدنی را با استفاده از یون های غیرآلی و پلیمرهای 
انعطاف پذیر زیستی تولید می کنند. به همین سان، 
قالب های عرفان محمدی و همکارانش از یون هایی 
ساخته  شده اند که خودشان را حول ساختار اتمی 
پلیمرهای نیمه رسانا بازسازی می کنند. بدین ترتیب، 
ساختارهای  می توانند  پلیمر  بزرگ  مولکول های 

قالب بندی شده بسیار منظمی را شکل دهند.
قالب های جدید به دانشمندان امکان کنترل فرآیند 
مونتاژ این پلیمرها و وادار کردن آن ها به آرایش یافتن 

در سطح مولکولی را می دهد.
بر خلاف چاپ روزنامه ها که در آن نظم مولکول های 
جوهر اهمیت ندارد، این امر در چاپ ابزار الکترونیکی 

حیاتی است.
پویا،  قالب های  این  از  استفاده  با  تولید  فرآیند 
دوستدار محیط زیست است و بر خلاف روش های 
پیشین تولید نیمه رساناها که نیازمند دماهایی حدود 
ارگانیک  اتلاف  و  فارنهایت هستند  درجه  هزار   3
زیادی به جا می گذارند، فرآیند جدید زباله کمی تولید 
می کند و می توان از آن در دمای اتاق استفاده کرد و 

هزینه های انرژی را پایین آورد.

کدام کودکان ویتامین D نیاز دارند؟
نتایج آزمایش ها روی کودکان دارای مشکلات استخوانی نشان می دهد تعداد زیادی از 
کودکان بویژه در شهرهای بزرگی مثل تهران، کمبود ویتامین D دارند. دکتر تقی بغدادی، 
فوق تخصص جراحی ارتوپدی اطفال با تاکید بر این که در کودکان پوکی استخوان وجود 
ندارد، مگر در شرایط خیلی خاص که تغذیه بسیار نامناسب باشد و مواد معدنی، مواد عالی و 
ویتامین های غیرمعدنی در بدن وجود نداشته باشد، می افزاید: پوکی استخوان به کمبود مواد 
معدنی در استخوان ها گفته می شود و علائم و اثرات آن در کودکان در حال رشد که صفحه 
رشد استخوانی آنها باز است نسبت به افراد بالغ متفاوت است، اما نکته مهمی که والدین باید 
توجه داشته باشند آن است که معمولا کمبود مواد معدنی در سنین رشد، موجب نرمی 

استخوان می شود که اثرات آن بیشتر در نزدیکی صفحات رشد دیده می شود.
بیماری پنهان در بزرگسالی

بی شک، کودکانی که به واسطه کمبود ویتامین D و اختلال جذب کلسیم در معرض 
نرمی استخوان قرار می گیرند و کمبود این ویتامین در آنها بسرعت تشخیص داده نشده و 
درمان نمی شوند، در سال های بعدی زندگی به پوکی استخوان مبتلا خواهند شد. رئیس 
هیات مدیره انجمن جراحان ارتوپدی اطفال با اشاره به پوکی استخوان به عنوان بیماری 
پنهان شایع در ایران توضیح می دهد: البته این بیماری در افراد بالغ و بخصوص در بانوان 
بیشتر است و ضرورت دارد خانم ها برای بهتر شدن ساختار استخوان تغدیه مناسب و ورزش 
کافی داشته باشند.با وجود برخی تصورات غلط در بانوان مبنی بر کافی بودن تغذیه مناسب 
و مصرف ویتامین D برای پیشگیری از پوکی استخوان، در صورتی که خانم ها از فعالیت 

فیزیکی مناسب برخوردار نباشند، ساختار استخوانی آنها اشکال پیدا خواهد کرد.
فرزندانی با استخوان محکم

خوب است بدانید شایع ترین بیماری استخوانی در اطفال، نرمی استخوان است که این 
نرمی استخوان به طور معمول به دلیل کمبود ویتامین D است.

 D دکتر مجتبی ملک، فوق تخصص غدد با تاکید بر این که منبع اصلی تامین ویتامین
نور آفتاب است که متاسفانه کودکان ما به دلایل مختلف قادر به تامین آن نیستند به 
جام جم می گوید: گرچه منابع تغذیه ای بویژه لبنیات، تخم مرغ و غذاهای دریایی نیز منابع 
خوبی برای تامین بخشی از ویتامین D مورد نیاز روزانه کودکان محسوب می شود، اما در 
مجموع منابع غذایی ما غنی از این ویتامین نیستند و به این ترتیب چاره ای جز تامین 

این ویتامین از طریق مصرف مکمل دارویی آن وجود ندارد.
این متخصص تاکید می کند: البته در مناطقی که هوا پاکیزه تر است ما با عوارض کمبود 
این ویتامین ازجمله نرمی استخوان در اطفال کمتر مواجه هستیم. متاسفانه در حال 
حاضر 70 درصد مردم ما از کودکان گرفته تا بزرگسالان با کمبود ویتامین D مواجهند که 
بسته به میزان کمبود این ویتامین )از طریق آزمایش خون باید مشخص شود( باید مکمل 
دریافت کنند. با این حال باید بدانید هر فرد به طور روزانه باید از طریق منابع مختلف 

400 تا 800 واحد ویتامین D دریافت کند.
آلودگی هوا، دشمن استخوان ها

دکتر بغدادی نیز با اشاره به نقش آلودگی هوا در افزایش نرمی استخوان اطفال می افزاید: 
در حال حاضر در شهر تهران تعداد زیادی از کودکان با مشکلات استخوانی مراجعه 
می کنند و آزمایشات   انجام می دهند که در بیشتر موارد نتیجه این آزمایش ها کمبود 
ویتامین D را در آنها مشخص می کند. به همین دلیل بسیاری از متخصصان اطفال برای 
کودکان از ماه های چهارم و پنجم به بعد و در دوره های شیرخواری مصرف این ویتامین 
را تجویز می کنند. وی تاکید می کند: آلودگی هوا مانع رسیدن اشعه های مفید آفتاب و 
برخورد مستقیم آن با پوست می شود و به همین دلیل نیز تحقیقات نشان می دهد که در 
طول زمستان آثار کمبود ویتامین D بیش از تابستان و بهار است. به همین دلیل حداقل، 
50 درصد اطفالی که آزمایش ویتامین D می دهند زیر وضعیت طبیعی هستند. از آنجا 
که کمبود این ویتامین در بروز بیماری هایی نظیر  ام اس نیز موثر است باید این مساله 

مورد توجه جدی قرار بگیرد.
کودکانی که باید قرص ویتامین D بخورند

ویتامین D از ویتامین های محلول در چربی است که برای جذب کلسیم از روده و 
استحکام استخوان ها لازم است. به گفته دکتر ملک، نوزادان و کودکان تا دو سالگی 
ویتامین D مورد نیازشان را از طریق قطره خوراکی دریافت می کنند، اما در سنین بالاتر 
میزان مورد نیاز روزانه را باید از طریق مصرف روزانه لبنیات غنی از ویتامین D، تخم مرغ 
و ماهی )حداقل دو تا سه بار در هفته( و قرار گرفتن در معرض آفتاب مستقیم به مدت 
20 دقیقه در روز دریافت کنند.  وی تاکید می کند: از آنجا که تامین 400 تا 800 واحد 
ویتامین D روزانه از طرق فوق معمولا مقدور نیست، مصرف قرص این ویتامین در 
کودکان با توجه به میزان کمبودشان ضروری است که برای این منظور به طور معمول 

باید مصرف یک قرص 50 هزار واحدی در هفته به مدت دو تا سه ماه صورت بگیرد.

سندرم روده تحریک پذیر یکی از شایع ترین دلایل درد 
شکمی است. التهاب روده ها موجب شکل گیری درد 

شکمی و ناراحتی می شود.
بیدار شدن از خواب با معده درد موضوع خوشایندی 
نیست و موجب می شود تا روز بدی را آغاز کنید. معده درد 
ممکن است مانند نفخ یا احساس سوزش به نظر برسد و 

گاهی اوقات با حالت تهوع همراهی می شود.
چرا معده من هنگام صبح درد می کند؟

به گزارش گروه سلامت عصر ایران به نقل از "نیو هلث 
ادوایزر"، دلایل بسیاری می توانند موجب معده درد شوند. 
گاهی اوقات باید برای بررسی دقیق و شناسایی عامل 

مشکل آفرین به پزشک مراجعه کنید.
چرا صبح هنگام با معده درد مواجه می شوم؟

)IBS( 1. سندرم روده تحریک پذیر
سندرم روده تحریک پذیر یکی از شایع ترین دلایل درد 
شکمی است. التهاب روده ها موجب شکل گیری درد 
شکمی و ناراحتی می شود. این سندرم می تواند به واسطه 
بیماری های زمینه ای بسیاری تحریک شود. استرس یا 
کمبود خواب از جمله محرک های شایع سندرم روده 
تحریک پذیر هستند. از علائم شایع این شرایط می توان 

به موارد زیر اشاره کرد:
- گرفتگی شکمی - گاز - نفخ - اسهال یا یبوست - وجود 

مخاط در مدفوع
۲. گاز

وجود گاز می تواند یکی از مقصران معده درد باشد. 
خوشبختانه، تجمع گاز پس از بیدار شدن از خواب و آغاز 
فعالیت های روزانه از بین خواهد رفت. در حالت عادی، 
هنگامی که انسان خواب است، دستگاه گوارش به فعالیت 
خود ادامه می دهد. با این وجود، اگر مواد نامناسبی را در 
طول روز مصرف کرده باشید یا گوارش به خوبی صورت 
نگرفته باشد، تجمع گاز در طول شب امکان پذیر است و 
به معده درد صبحگاهی منجر می شود. شام خود را چند 
ساعت پیش از این که به خواب بروید، میل کنید تا احتمال 

بروز چنین شرایطی کاهش یابد.
۳. مشکلات گوارشی بیشتر

مشکلات گوارشی می توانند دلیل معده درد صبحگاهی 
باشند. بیماری سلیاک که افراد مبتلا به آن توانایی گوارش 
درست گلوتن را ندارند می تواند در صورت وجود گلوتن در 
رژیم غذایی به معده درد منجر شود. عدم تحمل لاکتوز که 

شامل ناتوانی یا دشواری در گوارش محصولات لبنی می 
شود نیز می تواند عامل معده درد باشد.

4. دلایل دیگر
از دیگر دلایل درد شکمی هنگام صبح می توان به موارد 

زیر اشاره کرد:
گرفتگی های قاعدگی- آندومتریوز- بیماری التهابی لگن

یبوست- آلرژی های غذایی- مسمومیت غذایی- ویروس 
معده- اولسرها )زخم معده(- فتق- آپاندیسیت- بیماری 
بازگشت اسید معده به مری )GERD(- سنگ های کلیه-

سنگ های کیسه صفرا
چه زمانی معده درد به یک نگرانی تبدیل می 

شود؟
اگر یک یا چند مورد از علائم زیر را تجربه می کنید 

نیازمند دریافت کمک پزشکی هستید.
حالت تهوع و استفراغ- درد شکمی که چند روز ادامه 
داشته است- تب همراه با درد شکمی- ناتوانی در انجام کار- 
تکرر ادرار- دفع ادرار دردناک- احساس درد در معده هنگام 

لمس آن- احساس آسیب های شکمی
چه زمانی به دریافت کمک اضطراری نیاز است؟

در صورت مواجهه با یکی از علائم زیر بلافاصله باید کمک 
پزشکی دریافت کنید:

مشاهده خون در استفراغ- مشکلات تنفسی- مشاهده 
خون در مدفوع- درد شکمی هنگام بارداری

چگونگی درمان معده درد صبحگاهی به روش 
طبیعی

پس از یافتن پاسخ پرسش "چرا معده من هنگام صبح 
درد می کند؟" در ادامه چند درمان موثر برای تسکین این 

شرایط ارائه شده اند:
۱. غذاها

برخی انواع مواد غذایی می توانند درد شکمی را تسکین 
دهند.

چرا معده من هنگام صبح درد می کند؟
ماست - گوارش بد یکی از دلایل درد شکمی است. 
ماست می تواند به بهبود شرایط گوارش کمک کند. ماست 
یونانی را با اندکی عسل ترکیب کرده و مصرف کنید. این 
ترکیب می تواند در تسکین سریع ناراحتی و درد شکمی 
صبحگاهی موثر باشد. شما می توانید این ترکیب را هر روز 

در صبحانه خود مصرف کنید.
موز - یک ماده غذایی خوب برای کاهش درد شکمی 

به  پتاسیم است که  از  محسوب می شود. موز سرشار 
تسکین ناراحتی معده کمک می کند.

نان تست شیری - این دو ماده زمانی که با یکدیگر 
ترکیب شوند به کاهش معده درد و ناراحتی کمک می 
کنند. تهیه تست های شیری ساده است. یک فنجان شیر 
را گرم کنید و داخل یک کاسه بریزید. نان را تست کنید 
و اندکی کره بدون نمک روی آن بمالید. نان تست را خرد 

کرده و در شیر بریزید.
سس سیب- یک ماده غذایی نشاسته ای با اسیدیته 
کم است. سس سیب یک ماده غذایی خوب برای زمان 
هایی است که با معده درد مواجه شده اید. این محصول 
از محتوای بالای فیبر سود می برد و از این رو، مصرف 
منظم آن می تواند به حرکات خوب روده و دفع مدفوع 
کمک کند. در موارد اسهال، سس سیب موجب کاهش 

علائم خواهد شد.
رژیم غذایی CRAP - CRAP مخففی برای گیلاس 
آلو  و   ،)Apricot( زردآلو   ،)Raisin( )Cherry(، کشمش 
)Prune( است. این رژیم غذایی سرشار از فیبر بوده و به 
تسکین درد معده کمک می کند. مواد غذایی نشاسته ای 
- غذاهای نشاسته ای مانند سیب زمینی، برنج، یا جو دوسر 
می توانند به تسکین معده درد کمک کنند. این مواد غذایی 
برای مدتی طولانی در معده باقی نمی مانند و از این رو، 

ریفلاکس معده را تحریک نمی کنند.
۲. نوشیدنی ها

چرا معده من هنگام صبح درد می کند؟
برخی نوشیدنی ها می توانند به تسکین معده درد کمک 

کنند که در ادامه برخی از آنها معرفی شده اند:
چای بابونه - این چای گزینه ای عالی برای تسکین 
شرایط معده است. چای بابونه به کاهش التهاب کمک 
می کند و همچنین عضلات شکمی را آرام می سازد، و به 

تسکین درد کمک می کند.
چای زنجبیل - این چای نیز در آرام ساختن ناراحتی 
معده موثر عمل می کند. چای زنجبیل ترشح برخی آنزیم 
ها که به خنثی سازی اسید معده کمک می کنند را افزایش 
می دهد. شما می توانید به جای چای زنجبیل از خود 

زنجبیل نیز استفاده کنید.
سرکه سیب - نوشیدن سرکه سیب به کاهش گرفتگی 

های شکمی و سوء هاضمه کمک می کند.
آب - اگر صبح با معده درد از خواب بیدار شدید، تشنگی 
می تواند یکی از دلایل آن باشد. تامین آب مورد نیاز بدن 

می تواند مشکل را برطرف کند.
۳. روش های دیگر

استفاده از گرما - بطری های پر شده از آب گرم یا 
کمپرس گرم می تواند به تسکین معده درد کمک کنند. 
به پشت دراز بکشید و بطری یا کمپرس گرم را روی معده 
خود قرار دهید. گرما موجب افزایش گردش خون می شود 

و درد شکمی را تسکین می دهد.
رهایی از اضطراب - استرس، نگرانی و اضطراب می 
توانند به معده درد منجر شوند. خواب خوب شبانه و پرهیز 
از استرس تا حد امکان می تواند به بهبود شرایط کمک 
کند. مدیتیشن و حتی تمرینات تنفس عمیق روش های 

خوبی برای رهایی از اضطراب و تنش هستند.
حرکات کششی پشت و گردن - شما ممکن است 
به واسطه گرفتگی و سفتی عضلانی در سراسر بدن خود 
درد شکمی را تجربه کنید. انجام حرکات کششی گردن و 

ورزش منظم می تواند به بهبود شرایط کمک کند.

درد صبحگاهی معده از چیست؟
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مدیرکل بهزیستی استان قم  خبرداد

فعالیت  ۱۱ پایگاه سلامت اجتماعی
 در مناطق حاشیه ای و آسیب پذیر قم

مدیرکل بهزیستی استان قم با اشاره به فعالیت  11 پایگاه سلامت اجتماعی در 
مناطق حاشیه ای و آسیب پذیر قم گفت: ماهیانه 10 میلیارد ریال از سوی این 

سازمان به مراکز و موسسه های نگهداری معلول در استان اختصاص می یابد. 
رضا سلیقه در جمع خبرنگاران به مناسبت هفته بهزیستی از 24 تا 31 تیرماه 
اظهار داشت: در این استان 22 هزار معلول زندگی می کنند که در حوزه های 

مختلف خدمات دریافت می کنند.
وی افزود: دولت یازدهم در برنامه توسعه ششم نگاه ویژه ای به وضعیت معلولان 
داشته است، از این رو مددجوبان بهزیستی سه برابر مستمری دریافت خواهند کرد.

وی با اشاره به این که 43 مرکز شبانه روزی برای توانبخشی معلولان در استان 
فعال است گفت: 2 هزار معلول از خدمات این مراکز استفاده می کنند همچنین 
بیش از 270 مرکز، خدمات حمایتی و فرهنگی سازمان بهزیستی را به مددجویان 

ارائه می کنند.
وی ادامه داد: یکی از مهمترین سیاست های سازمان بهزیستی افزایش مراکز 
روزانه نگهداری سالمند و معلول است تا با رویکرد خانواده محور، آسیب های 
اجتماعی را کاهش دهد در همین راستا اگر خانواده ای معلول و یا سالمندی 
را در خانه نگهداری کند ماهیانه 2 میلیون و 500هزار ریال مستمری دریافت 

خواهد کرد.
مدیرکل بهزیستی قم گفت: بهزیستی تنها متولی معلولان و سالمندان نیست 
بلکه باید دستگاه های مختلف برای مناسب سازی رفت و آمد معلولان در سطح 

شهر و نهادها اقدام کنند تا شهری بدون مانع برای این قشر داشته باشیم.
وی تصریح کرد: اقدام های خوبی طی چندسال در این استان صورت گرفته 
است ضمن این که نیازمند برنامه ریزی درست برای تسهیل در رفت و آمد معلولان 
توسط دستگاه های خدمت رسان از جمله بانک ها، حمل و نقل عمومی، شهرداری 
و نظام مهندسی هستیم تا این افراد نیز بتوانند از خدمات عمومی در سطح شهر 

بهره ببرند.
وی همچنین از احداث 19 واحد مسکونی ویژه خانواده هایی با چند معلولیت 
خبر داد و گفت: ساخت و ساز این تعداد واحد در بخش کهک با همکاری 
نهادهایی از جمله بنیاد مسکن و انجمن خیران طی چند روز آینده شروع 

می شود.
وی اضافه کرد: 2 هزار و 100 واحد مسکونی برای مددجویان بهزیستی قم در 
حال ساخت است که بیش از یک هزار و 700 واحد آماده و تحویل شده است و 

بقیه تا پایان امسال واگذار می شود.
وی با تاکید بر این که 11 پایگاه سلامت اجتماعی در مناطق حاشیه ای و آسیب 
پذیر قم فعال است گفت: طی سرشماری از وضعیت اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی 
و نوع آسیب ها، شناسنامه اجتماعی برای هر منطقه صادر شده است تا با استفاده 
از این نتایج بتوان برنامه های متناسب با نیاز هر منطقه در جهت کاهش آسیب 

ها ترتیب داد.
وی بیان داشت: اورژانس اجتماعی 123 نیز آماده خدماتی از جمله ارائه مشاوره 
به خانواده ها و رسیدگی به وضعیت آنان در موضوع های مختلف همسرآزاری، 

کودک آزاری، اعتیاد، طلاق و سایر رفتارهاست.
وی به ساماندهی کودکان کار و خیابانی نیز در این استان اشاره کرد و گفت: سال 
گذشته 290 کودک کار توسط مرکز نگهداری ساماندهی و برای ادامه تحصیل و 

خدمات آموزشی به اداره کل آموزش و پرورش معرفی شدند.
سلیقه همچنین اظهار کرد: مردم به موسسه ها و مراکز خیریه کمک کنند و 
از کمک کردن به افرادی که اطلاعات درستی از وضعیت زندگی و اجتماعی آنها 

ندارند خودداری کنند.

معاون آبفای قم خبر داد؛

شناسایی بیش از ۱۱00 انشعاب غیر مجاز آب 
در قم

معاون خدمات مشترکین و درآمد شرکت آب و فاضلاب استان قم از شناسایی 
بیش از هزار و 100 انشعاب غیر مجاز آب در قم خبر داد.

جواد پیرحاجاتی در خصوص اقدامات صورت گرفته به منظور مدیریت مصرف 
و جلوگیری از استفاده غیر مجاز از شبکه های توزیع آب گفت: در این راستا از 
سال گذشته واحد آب غیر مجاز تشکیل و شناسایی انشعابات غیر مجاز در دستور 

کار قرار گرفت.
وی با بیان اینکه انشعابات غیر مجاز به دو دسته تقسیم می شوند، یادآور شد: 
دسته ای از این انشعابات مربوط به مشترکینی است که اقدام به برداشت آب خارج 

مجرای قانونی نموده که منجر به اندازه گیری مصرف نمی شود.
معاون خدمات مشترکین و درآمد شرکت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه 
دسته دوم انشعابات غیر مجاز، انشعاباتی هستند که به صورت قانونی از شرکت آب 
و فاضلاب خریداری نشده اند، اظهار داشت: این دسته به صورت خودسرانه و غیر 
قانونی اقدام به برداشت آب از شبکه می کنند که مشکلات زیادی را در شبکه آب 

شهر ایجاد می کنند.
وی هدر رفت آب، کاهش فشار شبکه، احتمال ورود آلاینده ها به شبکه، عدم 
استفاده از اتصالات استاندارد و در نتیجه نشت آب و ایجاد فرورفتگی ها و تخریب 
اماکن پیرامون شبکه را از جمله مشکلات انشعابات غیر مجاز عنوان کرد.پیرحاجاتی 
با بیان اینکه شناسایی انشعابات غیر مجاز به دلیل مشکلاتی که به دنبال دارند با 
حساسیت ویژه ای دنبال می شود ابراز داشت: در نیمه دوم سال گذشته بیش از 
هزار و 100 انشعاب غیر مجاز شناسایی و ضمن اخطار به متخلفین، اقدامات قانونی 

در خصوص برخورد با آنها انجام شد.
وی با اشاره به اینکه استفاده غیر مجاز از شبکه های توزیع آب شرب شهر بر 
اساس قانون تخلف محسوب می شود، خاطرنشان کرد: در صورت شناسایی چنین 
تخلفانی مطابق قانون برخورد لازم و بدون اغماض صورت خواهد گرفت.معاون 
خدمات مشترکین و درآمد شرکت آب و فاضلاب استان قم از تمام کسانی که 
اقدام به برداشت غیر مجاز از شبکه های توزیع آب شرب شهر می کنند خواست با 
مراجعه به مدیریت های مناطق آبفا اقدام به اخذ انشعاب و تکمیل پرونده و تبدیل 

انشعاب غیر مجاز به مجاز کنند. 
پیش از این نیز رئیس کل دادگستری استان قم در دیدار مدیرعامل و مدیران 
شرکت آب و فاضلاب بر ضرورت شناسایی و معرفی انشعابات غیرمجاز به دستگاه 
قضایی تاکید و  تصریح کرد: باید با این اقدامات خلاف قوانین که به جامعه 
لطمه می زند شدیداً برخورد شود.حجت الاسلام خلیلی با بیان اینکه اداره شهر 
با وجود این گونه بی نظمی ها با مشکل مواجه می شد، از برخورد شدید و قاطع با 

استفاده کنندگان غیرمجاز از شبکه آب شهری خبر داد.

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم  خبرداد

ثبت درخواست تسهیلات مالی ۱00 تولیدی 
در شهرك های صنعتی قم

 مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قم از ثبت درخواست تسهیلات مالی 
100 واحد تولیدی مستقر در شهرك ها و نواحی صنعتی قم در سایت بهین یاب 

خبرداد.
مهندس امیر  طیبی نژاد با اعلام این خبر اظهارداشت: دومین مرحله ثبت نام و 
واگذاری تسهیلات مالی به واحدهای متقاضی در قالب طرح رونق تولید از خرداد 
ماه سال جاری آغاز شده است که واحدهای صنعتی نیازمند تسهیلات مالی می 

توانند با مراجعه به سایت بهین یاب درخواست خود را ثبت کنند.
وی با بیان اینکه تا امروز تعداد 132 واحد صنعتی استان برای دریافت 400 
میلیارد تومان تسهیلات اقدام کرده اند افزود: از این تعداد واحد تولیدی 100 
واحد آن در سطح شهرك ها و نواحی صنعتی مستقر هستند که متقاضی 
دریافت 330 میلیارد تومان تسهیلات مالی برای افزایش تولید و اشتغال می 

باشند.
مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی قمبا بیان اینکه واحدهای صنعتی بالای 
60 درصد پیشرفت فیزیکی و صنایع کوچك ومتوسط می توانند از مزایای در نظر 
گرفته شده بهره مند شوند توضیح داد:  متقاضیان می توانند درخواست خود را 
براساس اطلاعات خواسته شده در سایت بهین یاب به آدرس Behinyab.ir  ثبت 

کنند.
اقتصادی،  و  مالی  فنی،  توجیه  دارای  واحدهای صنعتی  نژاد گفت:  طیبی 
واحدهای دارای بازار فروش محصولات و عدم انباشت محصول در انبار، بنگاه 
های تولیدی متوقف و یا فعال کمتر از ظرفیت اسمی، واحدهای دارای طرح 
که  کنندگانی  تولید  بالا،  اشتغال  دارای  واحدهای  مجدد،  فعالیت  توجیهی 
تسهیلات قبلی را در محل طرح عنوان شده هزینه کرده باشند و واحدهایی که 
بدلیل عدم وصول مطالبات خود از دستگاه های دولتی دچار مشکل شده اند از 

اولویت برخوردار می باشند.

آسیب اجتماعی به  نوعی عمل فردی یا جمعی 
گفته می شود که در چارچوب اصول اخلاقی و 
غیررسمی  یا  رسمی  صورت  به   جمعی  قواعد 
مورد رعایت قرار نگیرد و درنتیجه با منع قانونی 
یا قبح اخلاقی جامعه روبه رو می شود. بنا به این 
تعریف، چون حجاب اسلامی در چارچوب اخلاق 
دینی قرار می گیرد، عدم رعایت آن نوعی آسیب 

اجتماعی تلقی می شود. 
و  مراتب  دارای  خود  اجتماعی،  آسیب   
دسته بندی های خاصی است؛ اختلالات عصبی 
- روانی، طلاق، شیوع انحرافات و سلب امنیت 
زنان، بیشترین آسیب های اجتماعی زنان است. 
این دسته از آسیب ها اغلب با سایر آسیب ها در 
ارتباط نزدیک هستند و گاهی حتی موجب بروز 
مشکلات جدی می شوند. مبارزه با این دسته از 
آسیب ها در برخی موارد نیازمند تغییرات اساسی 
اجتماعی است؛ حال آنکه حجاب و عفاف می تواند 
یکی از موارد حائز اهمیت در برقراری امنیت و 
آرامش در جامعه باشد و از این طریق آسیب های 
اجتماعی نیز کاهش خواهد یافت. در ادامه در 
موضوع  این  به  بیشتر  کارشناسان  با  گفت و گو 

پرداخته ایم.
احترام به حفظ پوشش

آن  رعایت  به  توجه  لزوم  و  پوشش  مسئله 
حتی  که  است  برخوردار  اهمیتی  چنان  از 
پژوهشگران و نظریه پردازان علوم مختلفی نظیر 
روان شناسی و جامعه شناسی نیز در کشورهای 

مختلف به طور جدی به آن پرداخته اند.
دکتر امان الله قرایی مقدم مدرس دانشگاه شهید 
خوارزمی و از چهره های شناخته  شده کشورمان 
در علم جامعه شناسی، در ارتباط با لزومی که 
درباره احترام به حفظ پوشش و رعایت مسئله ای 
که از آن با عنوان حجاب یاد می شود، می گوید: 
برخلاف آنچه این روزها برخی می گویند، حجاب 
تنها به کشور ما و تعدادی از کشورهای اسلامی 
ختم نمی شود. صرفنظر از قبایل بدوی که هنوز 
بازمانده هایی از آنان در برخی نقاط جهان  دیده 
می شود، از تمدن های کهنی همچون چین، یونان 
و رم باستان گرفته تا ادیانی همچون یهودیت، 
مسیحیت، زردشتیان  همگی به حجاب اعتقاد 
داشته و هنوز هم دارند. شما حتی اگر به پوشش 
مجسمه های الهه های یونان باستان نگاه کنید، 

آن ها هم پوششی بلند دارند که گویای اهمیت 
این مسئله حتی فراتر از هر نژاد و دینی است.

حفظ امنیت برای زنان به واسطه انتخاب 
پوشش مناسب

است:  معتقد  اجتماعی  آسیب شناس  این 
افرادی که در خانواده ای معقول تربیت  شده اند 
دارند،  قابل قبولی  اجتماعی  جایگاه  ازسویی  و 
به  هیچ وجه حاضر به بی بندباری در نوع پوشش 
خود نمی شوند. این تفکر را حتی می توان در نوع 
پوشش زنان سیاستمدار مشهور خارجی هم دید 
و از این مقایسه متوجه شد که خروجی آنچه 
 Gem دنیای هالیوود و رسانه های ترکیه ای نظیر
پیش روی مخاطبان ایرانی قرار می دهند، تفکری 
است که آنان برای خود و مردم شان نمی پسندند.

این مدرس دانشگاه ادامه می دهد: فردی که 
حاصل تربیت پدرومادری آگاه و ازسویی معلمانی 
دلسوز و متعهد باشد، هیچ گاه حاضر نمی شود که 

همچون هنرپیشه های خاص، با لباسی نامناسب 
روزها  این  درحالی که  شود؛  ظاهر  جامعه  در 
دختران  و  زنان  از  برخی  که  می شود  مشاهده 
کشورمان ناآگاهانه از هنرپیشه هایی که پوشش 
مناسبی هم ندارند، الگوبرداری کرده و خود را 

به شکل و صورتی نامناسب درمی آورند.
اعتقاد به فواید حجاب

قرایی مقدم که پژوهش هایی در ارتباط با بحث 
و  داده  انجام  کشور  مناطق  برخی  در  حجاب 
تجربیاتی در این زمینه دارد، می افزاید: در یکی 
و 18  مناطق15، 17  در  که  بررسی ها  این  از 
تهران انجام دادیم، متوجه شدیم که حتی زنان 
بدحجاب هم معتقدند که بدون حجاب از امنیت 
کافی برخوردار نیستند؛ این درحالی است که زنان 
و دخترانی که پوششی مناسب برای خود انتخاب 
کرده  بودند، از شرایط خود راضی بودند و تأکید 
داشتند که با رعایت حدود اخلاقی و دینی در نوع 

پوشش خود به راحتی به فعالیت های اجتماعی 
آسیب شناس  و  جامعه شناس  این  می پردازند. 
اجتماعی با تکیه  بر بررسی هایی که انجام داده، 
معتقد است که حتی پسران جوانی که برخی 
کاملا  شمایل  و  شکل  با  روزها  این  را  آنان  از 
غربی و نامتعارف می بینیم، به دختران بدحجاب 
برای  مناسب  گزینه هایی  به عنوان  نمی توانند 

ازدواج فکر کنند.
وی می گوید: شاید جالب باشد که بدانید در 
پسران صحبت  این  از  با 150نفر  تحقیق  این 
کردیم. بیش از 95درصد آنان دختران پوشیده را 
قابل اعتماد می دانستند و پنج درصد باقی مانده هم 
برای ازدواج با دختران با پوشش نامناسب دچار 

تردید بودند.
وظیفه زنان در برابر الطاف الهی به آنان

کارشناس  حسینی  سیدعلی  حجت الاسلام 
به  توجه  لزوم  با  ارتباط  در  مذهبی،  مسائل 

بحث حجاب و پوشش در اسلام،  بیان می کند: 
همان گونه که می دانید، لزوم توجه به پوشش 
اهمیتی  چنان  از  مردان  و  زنان  برای  مناسب 
برخوردار است که حتی در قرآن کریم هم درباره 
آن صحبت شده است؛ اما اینکه چرا تا این اندازه 
درباره رعایت حجاب به ویژه برای دختران و زنان 
که  بازمی گردد  ویژگی هایی  به  شده،  صحبت 
خداوند در خلقت هر یک از زن و مرد گذاشته 
و  صادق)ع(  امام  دانشگاه  مدرس  این  است. 
کارشناس مسائل دینی معتقد است که خدای 
متعال در خلقت زنان مظاهر بیشتری از جمال را 
مورد توجه داشته و از همین رو زنان باید بیش از 

مردان در انتخاب پوشش مناسب بکوشند.
وی تأکید می کند: زنان به واسطه برخورداری 
بیشتر از الطاف الهی باید بیش از مردان به حفظ 
حجاب خود را متعهد بدانند؛ البته تمام این تأکید 
هم برای حفظ امنیت زنان و طاهر  ماندن آنان 

است.حجاب یک مسئله الهی و آسمانی است.
وی تأکید دارد که مردان  هم باید به رعایت 
پوشش مناسب و در حد عرف جامعه و اخلاق 
خود را پایبند بدانند و می  گوید: رعایت حجاب 
ازسوی مردان و زنان درنهایت منجر به برقراری 
اخلاق و امنیت در جامعه می شود. اتفاقی که سود 
آن برای خود اعضای جامعه است و بسیاری از 
بزهکاری ها و تزلزلی که در جهان امروز شاهد 
آن هستیم، درنهایت از میان می رود. حجاب یک 
امر الهی و آسمانی است که قبل از ما و در تمام 
ادیان به آن سفارش شده و همچنان  هم سفارش 

می شود.
مدرس  و  روان شناس  ایمانی،  محسن  دکتر 
دانشگاه تربیت مدرس نیز در ارتباط با این مبحث 
حجاب،  رعایت  به  توجه  لزوم  می کند:  تأکید 
در  هم  و  روان شناسی  در  هم  که  است  بحثی 
جامعه شناسی توجهی جدی به آن شده است. 
آنچنان  که در این  ارتباط نظریه های مختلفی هم 
مطرح و اثبات  شده است. رعایت پوشش مناسب 
امری است که باید از خانواده شروع شود و در 
مدرسه و جامعه نهادینه شود. اگر خواهان این 
که  مهم  اصل  این  به  فرزندان مان  که  هستیم 
نقشی جدی در برقراری امنیت روانی و حتی 
اجتماعی دارد پایبند باشند، باید این مسئله را از 

سن کم به آنان بیاموزیم.

مرگ را باید به  عنوان قسمتي از چرخه طبیعي زندگي 
پذیرفت؛ چراکه هیچ بودني در این دنیا ابدي نیست. آدمي 
ناگزیر به پذیرش این واقعیت است که شاید روزي عزیزش را 
از دست بدهد. این پذیرش ما را ملزم مي کند که راه و رسم 
سوگواري را بیاموزیم؛ باشد که در غم ازدست  دادن عزیزي 

قلب هایمان با توسل به این مناسک تسکین یابد. 
در مواجهه با مرگ، چند پرسش اساسي مطرح مي شود؛ 
»چقدر به مرگ مي اندیشیم؟«، »این مرحله جدانشدني از 
حیات بشر، براي هر یک از ما چه تعریفي دارد؟«، »درصورت 
ازدست دادن عزیزي، آیا تحمل صحبت کردن درباره مرگ او 
را داریم؟«، »در ذهن و نگاه ما، بعد از مرگ چه اتفاقي براي 
متوفي مي افتد؟« این سؤالات ذهن هر پرسشگري را ترغیب 
به اندیشیدن درباره ماهیت و چیستي مرگ مي کند و به او در 

فهم و درک این مسیر یاري مي رساند.
صحبت از باورهاي مثبت

موضوع »مرگ« به خودي خود منجر به بروز احساس عدم 
اطمینان در افراد مي شود. همگي ما تردیدي نداریم که روزي 
خواهیم مرد، اما هیچ یک به طور قطع نمي دانیم که کي، چگونه 
و به چه دلیل مرگ ما فرامي رسد. با این تفاسیر هر فردي 
موظف به اندیشیدن درباره مرگ خود و نزدیکانش است، تا 
به این ترتیب براي روز هجرت آماده باشد. این آمادگي درحالي 
یکدیگر  زبان  از  اغلب  که  است  واجب  ما  از  هر یک  براي 
مي شنویم: »هرگز نمي توانم مرگ خودم یا عزیزانم را تصور 
کنم«، »نمي دانم اگر عزیزانم را از دست بدهم، چه باید بکنم!«، 
»نمي خواهم به مرگ فکر کنم، اگر در مورد مردن حرف بزنم، 
شاید زودتر اتفاق بیفتد«، »تا زماني که زندگي هست، امید هم 
هست؛ نمي خواهم امید هایم را با صحبت درباره مرگ نا امید 
کنم«. به یاد داشته باشید که صحبت از باورهاي مثبتي که 
درباره مرگ وجود دارد، یکي از راهکارهایي است که افراد را 
براي پذیرش آن آماده مي سازد و به میزان زیادي بر بازیابي 
آرامش در دوران سوگواري اثر مي گذارد؛ بنابراین بهتر است 

که خود را از این راه رهایي بخش محروم نسازیم.
شیوه رفتار مناسب با فرد عزادار

گریه،  غم،  سکوت،  به صورت  سوگوار  فرد  احساسات 
گاهي خشم و حتي احساس گناه و اجتناب از غذاخوردن 
بروز مي یابد. ابراز تمامي این احساسات در زمان سوگواري 

عکس العمل هاي طبیعي هستند و هیچ یک از این رفتارها 
دلیل بر افسردگي، خشم یا اختلال خاصي نیستند؛ بنابراین 
پیشنهاد مي شود هرگز به حالت هاي فرد سوگوار برچسب 
نزنید. گاهي از سر دلسوزي یا مهرباني در رفتارها و حالت هاي 
فرد عزادار دقیق مي شویم و این حالت ها را با تعابیر غلط خود 
تفسیر مي کنیم. اغلب نگرانیم که فرد عزادار تسلیم درد و رنج 
خود شود و با طولاني شدن مراحل سوگواري، به  سلامت خود 
و ارتباطش با دیگران لطمه وارد کند؛ این نگراني بجا است، 
اما باوجود این جایز نیست که براي هر رفتار و عکس العمل 
جسماني و رواني فرد سوگوار در جست وجوي معنا باشیم. 
نباید رفتارهاي او را باتجربه هاي مشابه اي که درگذشته شاهد 

بودیم، بسنجیم.
احساس خلأ عمیق

ما  توان  از  فراتر  بسیار  عزیز  یک  مرگ  پذیرش  گاهي 
و  ازدست دادن اشخاص مهم  با  مي شود. طبیعي است که 
خاص زندگي مان، احساس خلأ عمیقي دردرون مان احساس 

مي کنیم. کافي است به یاد داشته باشیم که با گذشت زمان، 
از شدت و عمق این احساس کم مي شود؛ مگر آنکه خودمان 
مرگ  آتش  که  ندهیم  اجازه  خاک  سردي  به  و  نخواهیم 
عزیزمان را خاموش کند. شاید شما هم  بارها از زبان افراد 
مختلف شنیده باشید که خانواده شان بعد از فوت پدر یا مادر، 
دیگر مثل سابق نشده است. درصورتي که فرد متوفي در دوران 
حیاتش از روحیه حمایتگري برخوردار باشد، پذیرش مرگ 
او براي عزیزانش سخت تر خواهد شد؛ با ازدست رفتن چنین 
افرادي، انگار بخشي از دلگرمي و اعتمادبه نفس بازماندگان 
از دست   را  براي همیشه یک حامي  جان مي بازد؛ چراکه 

داده اند.
راهکارهایي براي پذیرش مرگ

وقتي احساس غم و دلتنگي نسبت به عزیز ازدست رفته اي 
به سراغ تان مي آید، مي توانید به شیوه هاي متفاوتي ارتباط 
قلبي با متوفي برقرار کنید و از این طریق اندکي درد و رنج 

فقدان او را تسکین بخشید.

مي توانید در جایي که او پیشتر مي نشسته است، بنشینید و 
خاطراتش را مرور کنید.

صحبت کردن درباره فرد متوفي و به  شراکت  گذاشتن آنچه 
از او یاد گرفته اید، با کساني که در گذشته با او در ارتباط 

بوده اند، احساس بهتري به شما خواهد داد.
اندوه و زاري، عکس العمل هاي طبیعي در قبال مرگ یک 
او را فراهم مي کند؛  با  عزیز هستند و فرصت خداحافظي 
بنابراین توصیه مي شود که در مراسم تدفین حضور داشته 

باشید.
با حفظ اشیایي که به فرد متوفي تعلق دارد، مي توانید اندکي 

خود را در فراق او آرام کنید.
عزیزتان  فراق  از  قلب تان  کردید  احساس  که  زمان  هر 
خالي  شده است، مي توانید با حضور بر سر مزارش آرامش 
ازدست رفته تان را بازیابید و دلتنگي تان را به این شیوه برطرف 

کنید.
اهمیت یاد مرگ

یاد مرگ، نقشي بسیار سازنده در زندگي انسان دارد. به 
رسول خدا)ص( عرض کردند: »آیا کسي با شهدا محشور 
خواهد شد؟« فرمود: »بلي، کسي که در شبانه روز 20مرتبه 
مرگ را یاد کند.« ایشان همچنین این افراد را زیرک ترین 
مردم مي دانند. از حضرت رسول)ص( سؤال شد: »زیرک ترین 
مردم چه کسي است؟« ایشان فرمودند: »آن  کسي که بیشتر 
یاد مرگ کند و زیادتر مهیاي آن شده باشد.« این یاد مرگ 
به قدري مهم است که حضرت علي)ع( براي آن حقي قائل 
شده و مي فرماید: »کسي که فردا را از زندگي خود بشمارد، 
حق مرگ را چنان که درخور آن است، رعایت نکرده است.« 
چگونه ممکن است انسان از کنار این مسئله به راحتي بگذرد و 
آن را نادیده بگیرد؛ درحالي که امام صادق)ع( مي فرماید: »هیچ 
خانواده اي، از شهرنشین و بادیه نشین نیست مگر اینکه فرشته 
مرگ شبانه روزي پنج بار آنان را ازنظر مي گذراند.« حضرت 
مسیح)ع( یکي از ویژگي هاي اولیاء خدا را دوست داشتن یاد 
مرگ و رهاکردن یاد دنیا معرفي مي کند. همچنان که سیره 
عملي ائمه معصومین)ع( نیز هنگام یاد مرگ این گونه بوده 
است. فکرکردن در مورد مرگ به قدري داراي تأثیرات مفید 
است که از برترین اندیشه ها و برجسته ترین عبادت ها شمرده 

 شده است.

کارشناسان از اهمیت عفاف و حجاب در امنیت روانی و اخلاقی جامعه می گویند 

حجاب و عفاف 
ضامن امنیت خانواده ها 

چطور رسم صبوري در دوران سوگواري را بیاموزیم؟ 

روزهاي سخت وداع 

همه ما بارها و بارها عصبانی شده ایم و هرکسی عصبانیت خود را به شکلی بروز می دهد اما  پرسشی که مطرح می شود این است؛ 
چه دلایلی باعث می شود مردم خشمگین شوند و این موضوع تا چه اندازه به خود افراد وابسته است و چقدر از محیط حاصل می شود؟

خشم یک وضعیت روحی و روانی است که از آن به عنوان یکی از حالت های طبیعی بدن و نیرومندترین احساسات یاد می شود و 
لزوماً منفی نیست. چراکه بسیاری مواقع نوعی هشدار برای نجات یا بقاست. خشم ازجمله حس هایی است که عوامل درونی و بیرونی 
دارد و معمولاً نمودهای آن  نیز به دو صورت آشکار و مستقیم یا غیرمستقیم دیده می شود. به عنوان نمونه خشم می تواند به دلایلی مثل 
سرکوب های درونی و یا تجربه خاطرات تلخ و ترسناک اتفاق بیفتد یا عوامل بیرونی مثل ترس از چیزی یا برخورد کردن با موضوعی که 
خلاف میل است، داشته باشد که هر دوی این  واکنش ها می توانند با نمودهای مستقیم یا غیرمستقیم مثل بالا رفتن صدا و درگیری آنی 

یا دندان قروچه و فرو خوردن موضوع و تلافی آن در زمانی غیر از زمان اتفاق، همراه باشند.
شناسایی عوامل عصبانیت زا یکی از راهکارهای کنترل خشم است اما موضوع مهم تر در مدیریت و کنترل آن، توجه به مسأله ارتباطات 
و چگونگی تعامل افراد با یکدیگر است. در بسیاری مواقع، خشم در نتیجه  عدم تعامل و ارتباط درست و سازنده حادث می شود که در 
این میان، صحبت کردن نقش مهمی را بازی می کند. عدم توجه به این موضوع منجر به پیدایش نوعی ناهنجاری دیگر به نام »رفتارهای 
پرخاشگری منفعلانه« یا Passive aggressive می شود که در آن، واکنش ها به صورت غیرمستقیم اتفاق می افتند. ترش رویی، کنایه و 
طعنه، عدم شفافیت و پاسخگویی و صورت نگرفتن کارها و مسئولیت ها به درستی، ازجمله رفتارهای پرخاشگری منفعلانه است که امروزه 
در بسیاری اجتماعات از خانواده و انواع گروه های دوستی و کاری گرفته تا سازمان های بزرگ و کوچک، نمودهای آن دیده می شود. این 
واکنش، نوعی مقاومت است در نشان دادن خشم و نارضایتی از شرایط موجود که به عنوان رفتاری آزاردهنده در روابط از آن یاد می شود. 
عدم تعامل درست یا ابهام در ارتباط، مهم ترین عامل به وجود آورنده این نوع ستیزه جویی و پرخاشگری است که به مرور به رفتاری 
مزمن تبدیل می شود. اطرافیان نیز، بتدریج فرد پرخاشگر منفعل را به عنوان کسی که حال درونی متغیر و بی ثبات دارد و ترش روست، 
قبول می کنند، بی آنکه آگاه شوند این موضوع کاملًا دلایل خارجی دارد و در محیط بیرون یا حتی خودشان باید به جستجو و اقدام برای 

برطرف کردن منبع بپردازند.
از زاویه دیگری نیز به موضوع خشم در جامعه امروز ایران می توان نگاه کرد؛ در نظریه خود »آینه سان« چارلز هورتون کولی، که یکی 
از مباحث معروف در روانشناسی اجتماعی است، بحث آگاهی مطرح می شود و اینکه نمی توان آن را از زمینه اجتماعی اش جدا کرد. 

در این نظریه، »خود« یک شخص، از رهگذر ارتباط دیالکتیکی 
شکل می گیرد و رشد می کند. به عبارت دیگر آگاهی یک شخص 
از خودش، بازتاب افکار دیگران )جامعه( درباره خودش است. کولی 
بر این باور بود که ما خودمان را در آینه رفتار دیگران با خودمان 
می بینیم و مفهومی که از خودمان داریم از کنش های متقابل ما 
با دیگران و بازخوردهایی که از جامعه درباره خودمان می گیریم، 
به وجود می آید. حال اگر به موضوع خشم بازگردیم، خشم نوعی 
بازتاب است که مستقیم و غیرمستقیم از تعامل و ارتباط ما با اجتماع 
پیرامونمان پدید می آید. آگاهی از این موضوع که چه برداشتی از 
خودمان داریم و فرد خشمگینی هستیم یا نه، منظر مهم و دیگری 
از بحث است. در این میان، مسائل و پیچیدگی های اجتماعی انسان 
معاصر و نوع تعامل و نگاهش به مسائل _از تحمل و از کنار مسائل 
گذشتن تا وظیفه و مسئولیت اجتماعی - مطرح می شوند که به 
شناخت »خود« واقعی ما و خودآگاهی مان از شرایط کمک می کنند.

چرا انسان ها خشمگین می شوند؟
اوضاع نابسامان حقوق های بازنشستگی سبب شده است که افراد بعد از 30 سال کار به مسافرکشی و شغل هایی از این قبیل روی 
آورند.  به بازنشستگی به معنی توقف فعالیت های حرفه ای به علت بالا رفتن سن است که این امکان را برای کارگر یا کارمند فراهم می 
آورد تا از حقوق بازنشستگی استفاده کند. ولی امروزه با گذشت زمان و سخت تر شدن زندگی ها بازنشستگی معنی خود را از دست داده 

است و افرادی که باید در خانه بمانند و استراحت کنند مجبورند برای گذران زندگی خود به شغل جدید پناه آورند. 
در قرن 19 میلادی فکر کمک به افرادی که سال های بسیاری را در امورخدماتی به سر برده اند در برخی از کشورهای اروپایی 
شکل گرفت. در سال 1302 قانون استخدام قضات به تصویب رسید. پس از آن قوانین دیگری وضع شد که به موجب آن ها حقوق 
بازنشستگی به عموم کارکنان لشکری و کشوری تعلق گرفت. در سال 1328 اولین قانون کار به تصویب رسید و صندوقی به نام تعاون 
و بیمه کارگری تشکیل شد که به کارگران پیر و از کار افتاده حقوق پرداخت می کرد. زمانی که شرایط اقتصادی سخت و دشوار 
شد، همه به تقلا برای یافتن شغل دوم افتادند. اگر تا 10 سال گذشته خانواده کارگری می توانست از طریق دریافت حداقل دستمزد 
ماهانه تا 50 درصد از هزینه های خود را تأمین کند، این نسبت رفته رفته کاهش یافت تا اینکه امروز کارشناسان بازار کار معتقدند، 
دستمزدهای مصوب شورای عالی کار در هر سال چیزی حدود 40 درصد از نیازهای ماهانه یک خانوار کارگری را تأمین می کند و 60 
درصد کسری وجود دارد. اکبری یکی از کارمندان بازنشسته در گفت و گو با خبرنگار اجتماعی باشگاه خبرنگاران با اشاره به مشکلاتش 
در دوران بازنشستگی گفت: ماهی یک میلیون و 500 هزار تومان حقوق می گیرم که از این مقدار ماهیانه یک میلیون تومان را صرف 
وام می کنم و تا پایان ماه به سختی روزگار می گذرانم بنابراین مجبورم هر روز ساعت 6 صبح تا هشت شب به مسافرکشی بپردازم. 
وی در ادامه افزود: مدتی در یکی از نهادها مشغول به کار شدم و با حقوق آن زندگی خود را می گذراندم اما با تصویب قانون عدم به 
کارگیری بازنشستگان از آنجا هم رانده شدم.اکبری ادامه داد: من به عنوان یک بازنشسته و تمام افرادی که هم سن و سال من هستند 
دنبال امکانات تفریحی که از طرف نهادهای مختلف برای رفاه حالمان وعده می دهند نیستیم فقط تنها خواسته ما افزایش حقوق 
بازنشستگی برای گذران یک زندگی معمولی است.  زمانی که بازنشستگی فرا می رسد، همزمان فرزندان بزرگتر به سن ازدواج رسیده 
اند و باید علاوه بر مخارج تحصیلات پر هزینه دانشگاهی فرزندان کوچکتر، هزینه ازدواج برای فرزندان بزرگتر را نیز  تهیه کرد . اگر این 
افراد مسکنی نداشته باشند مجبورند تمام اهتمام خود را بگذارند تا پول وام و قسط خانه ای که با پول بازنشستگی شان تهیه کرده اند 
را بدهند . نداشتن حقوق و مزایای مناسب ، عدم حمایت بیمه های درمانی، فشارهای مالی، عدم تکریم وهم چنین عدم برنامه ریزی 
جهت پر کردن اوقات فراغت بازنشستگان و بسیاری از مسائل دیگر 
این پدیده را در ایران با مشکلات بسیاری مواجه کرده است . به 
طوری که بر اثر فشارهای مالی بسیاری از بازنشستگان به دنبال 
شغل دوم جهت کسب درآمد بیشتر برای رفع مشکلات مالی 
هستند. اگر به خیابان ها نگاه کنیم بسیاری از راننده های تاکسی یا 
اژانس را این افراد تشکیل می دهند. چراکه بعد از بازنشستگی تنها 
شغلی که به راحتی می توانند انجام دهند همین رانندگی کردن 
است آن ها با پولی که بابت یک عمر کارشان از دولت اخذ کرده 
اند ماشینی می خرند که نقطه عطفی برای انجام شغل جدیدشان 
یعنی مسافرکشی باشد. در حالی که این قشر برای سال های پایانی 
عمر خود از دولت انتظارات بیشتری دارند تا از این طریق زحمات 
سال های جوانی آنان جبران شود اما این افراد توانمند با سختی و 
غم فراوان باید بار سفر از این دنیا بسته و انواع حسرت ها را با خود 

به جهان باقی ببرند.

بازنشستگی؛ آغازی برای مسافرکشی






